
Budynek 
komunalny 
w Kwakowie
19 października oddano do 
użytku wielorodzinny budynek 
komunalny w Kwakowie. Klucze 
do nowych mieszkań odebrało 
24 lokatorów. 
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Gmina Kobylnica 
wyróżniona za ak-
tywizację sportową 
dzieci i młodzieży
Dziennik Gazeta Prawna w tym 
roku po raz drugi zorganizował 
ranking, którego celem było wyło-
nienie i nagrodzenie samorządów 
wyróżniających się w zakresie ak-
tywizacji dzieci i młodzieży. Wśród 
najwyżej ocenionych w kategorii 
gmin wiejskich znalazła się Kobyl-
nica, która zajęła 4. miejsce w tej 
kategorii.
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Krajowy Program 
„Czyste Powietrze”
Wojewódzki Fundusz Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Gdańsku (WFO-
ŚiGW) od 19 września 2018 do 
30 czerwca 2027 r. przyjmuje 
wnioski do Krajowego Progra-
mu „Czyste Powietrze.”

czytaj str. 5

Wybory samorządowe 2018. 
Leszek Kuliński ponownie wójtem. W radzie nowe twarze

3

Od 60 lat gotowi, 
by nieść pomoc
W 2018 roku mija okrągła rocznica 
powstania jednostki Ochotniczej 
Straży Pożarnej we Wrzącej. Jak 
wyglądały jej początki? Kim byli 
założyciele? 

czytaj str. 7
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Sesja Rady Gminy Kobylnica
5 listopada 2018r. Co w prasie piszczy

Tegoroczny „Marsz 
Niepodległości” rodził 
się w bólach. W pewnym 
momencie impreza sto-
łeczna wymagała nawet 
cesarskiego cięcia jakie-
go dokonała ustępują-
ca Prezydent Warsza-
wy Hanna Gronkiewicz 
Waltz. Ufam, że wyba-
czycie Państwo epato-
wanie Was problemami 
„Warszawki”, bowiem 
wydarzenia odbywające 
się na stołecznej arenie 
politycznej odbijają się 
szerokim echem a niekie-
dy czkawką w obywatel-
skim pojmowaniu ładu 
społecznego i porządku 
prawnego całego kraju. 
Andrzej Duda zaprosił 
Polaków na Marsz Nie-
podległości, w którym 
później iść nie zamierzał 
a następnie poszedł. Jak 
stwierdził jego nowy 
rzecznik, mimo napięte-
go grafiku, który aż tak 
napięty widać nie był, 
towarzyszył prezesowi 
z biało czerwoną sztur-
mówką i Premierowi RP. 
„Chciałbym, żebyśmy ra-
zem poszli w Marszu Nie-
podległości, i jest to kwe-
stia odpowiedzialności 
wobec społeczeństwa. 
Stańmy obok siebie i po-
każmy ludziom, że moż-
na być razem. Można się 
nie gryźć” powiedział 
w rozmowie z Rzecz-
pospolitą prezydent. 
Andrzej Duda pewnie 
nie otrzymał aktualnego 
przekazu dnia ponieważ 
jego szef powiedział 
wcześniej samorządow-
com , że na rząd nawet 
warczeć nie wolno. Ot 
taki swoisty słownik elit 
rządzących. Do Rzeczy 
zapodało natomiast, za 
portalem wp.pl, że pre-
zydent Andrzej Duda nie 
weźmie udziału w Mar-
szu Niepodległości, gdyż 
obawia się, że swoją 
osobą firmowałby ma-
nifestację, na której do-
chodziłoby do karygod-
nych ekscesów. Trudno 

podejrzewać, że Prezy-
dent mając na marszu 
siły zbrojne, żandarmerię 
i policję obawiał się spo-
łeczeństwa obywatel-
skiego. Domniemywać 
tylko można, że źródłem 
wszelkich obaw był fakt, 
że co trzeci funkcjona-
riusz policji był w tym 
czasie na zwolnieniu le-
karskim. Aliści chorowite 
jakieś te służby mamy! 
A może zbyt spolegliwe 
wobec mundurówki są 
lekarskie kitle? Ludzie 
z Kancelarii Prezydenta 
na kilka dni wcześniej 
rozmawiali z organizato-
rami Marszu Narodowe-
go stawiając jeden tylko 
warunek. „Udział prezy-
denta w Marszu Niepod-
ległości jest możliwy, po-
wiedzieli „wszyscy ludzie 
prezydenta”, jeżeli jedy-
nymi symbolami, które 
się na nim pojawią, będą 
barwy narodowe”. Tym-
czasem organizacje na-
cjonalistyczne zrzeszone 
w stowarzyszeniu Masz 
Niepodległości, którym 
w myśl ustawy o zgro-
madzeniach cyklicznych, 
w wieczysty pacht odda-
no organizację marszu, 
wysłały pana prezydenta 
na drzewo. Pan Prezy-
dent był dla nich tylko 
petentem bo litera pra-
wa stała za nimi. Dzien-
nik Zachodni podał że, 
początkowo w Warsza-
wie miały odbyć się dwa 
marsze: rządowy oraz 
ten organizowany przez 
organizację „Marsz Nie-
podległości”. Ostatecz-
nie jednak strony doszły 
do porozumienia i na uli-
cach Warszawy odbył się 
jeden pochód. No jak-
że jeden skoro Dzien-
nik Zachodni donosi, 
ze marsz prowadzony 
przez prezydenta dotarł 
już do ronda Waszyng-
tona na błonia Stadio-
nu Śląskiego, gdzie 
zostanie zakończony 
ale  w dalszej części 
marszu, w której kroczą 

organizacje narodowe 
i kibice, doszło do incy-
dentów. Ta część marszu 
napotkała na niewielką 
grupę manifestantów 
z transparentem „Kobie-
ty przeciw Faszyzmowi”. 
Wcześniej natomiast 
inna kontrmanifestacja 
Obywateli RP została 
obrzucona petardami 
przez narodowców. Po-
jawiły się też doniesie-
nia, że petardy polecia-
ły też w stronę policji 
ze strony uczestników 
marszu. Zastanawia tyl-
ko jedno, dlaczego lu-
dzie, którzy nie uważają 
się za faszystów cyklicz-
nie kopią kobiety, które 
przeciwko temu faszy-
zmowi występują. Choć 
jak podaje Newsweek, 
władze wzywały, by na 
marszu pojawiły się wy-
łącznie biało-czerwone 
flagi. I rzeczywiście było 
ich bardzo dużo. Nie 
zabrakło jednak także 
symboli narodowców: 
flag ONR, włoskiej neo-
faszystowskiej organi-
zacji Forza Nuova, czy 
banerów Młodzieży 
Wszechpolskiej. Pojawi-
ły się także race i okrzyki 
w rodzaju "Raz sierpem, 
raz młotem czerwoną 
hołotę", "Śmierć wro-
gom ojczyzny", "Nie 
tęczowa, nie czerwona 
tylko Polska narodowa", 
czy "A na drzewach za-
miast liści będą wisieć 
komuniści". Newsweek 
przypomina, że miał być 
jeden Biało-Czerwo-
ny Marsz pod hasłem 
"Dla Ciebie Polsko", ale 
okazało się, że liczące 
według policji ok. 250 
tys. ludzi zgromadzenie 
rozdzieliło się - przodem 
poszedł marsz rządo-
wy, a narodowcy zostali 
z tyłu. Marsz był jednak 
wspaniałą manifestacją 
patriotyzmu, ale łyżka 
dziegciu każdą beczkę 
miodu spieprzy.

Ob. Piszczyk

Wybieramy wybrańców

Swój talent mogli zaprezentować 
na profesjonalnej scenie
Gminne Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy zorganizowało  
w listopadzie trzecią edycję Przeglądu Talentów Muzycznych.  
Na scenie zaprezentowało się kilkunastu uczestników.  
Przegląd Talentów Muzycznych odbył się 

w Sali Teatralnej Gminnego Centrum Kultury 
i Promocji w Kobylnicy 16 listopada. 

W ten sposób kilkunastu artystów mogło 
zaprezentować efekty ciężkiej pracy nad rozwi-
janiem swojej pasji. Dla wielu była to także nie-
samowita przygoda z profesjonalną sceną, na-
głośnieniem i spragnioną wrażeń publicznością

Laureacie Przeglądu Talentów Muzycznych 
otrzymali też atrakcyjne nagrody.  

Trzy edycje, które do tej pory udało się zorga-
nizować, zgromadziły kilkudziesięciu uczestni-
ków, z których część kontynuuje swoją karierę 
do teraz, konsekwentnie rozwijając swój talent 
i umiejętności. Uczestnicy kobylnickiego Prze-
glądu zgodnie przyznają, że tego rodzaju im-
prezy są niezwykle potrzebne młodym ludziom, 
którzy marzą o profesjonalnej karierze scenicz-
nej.  Galerię zdjęć można znaleźć na stronie 
internetowej Gminy Kobylnica.

Porządek sesji:
1. Otwarcie nadzwyczajnej LXII sesji Rady Gminy – stwierdzenie prawomocności obrad.
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie: 
    1)  przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Gdańsku skargi 
         Prokuratora Rejonowego w Słupsku wraz z odpowiedzią na skargę. 
4. Zakończenie nadzwyczajnej LXII sesji Rady Gminy Kobylnica.

I Sesja nowej kadencji 22 listopada 2018r. 
Porządek posiedzenia:
Otwarcie i prowadzenie Sesji, do czasu wyboru Przewodniczącego, przez Radnego 

najstarszego wiekiem obecnego na Sali
Stwierdzenie obecności co najmniej połowy ustawowego składu Rady.
Ślubowanie radnych.
Wybór Przewodniczącego
Ślubowanie Wójta
Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie: 
1. w sprawie wyboru Przewodniczącego Rady Gminy Kobylnica.
2. ustalenia diety w formie ryczałtu miesięcznego dla Przewodniczącego Rady Gminy Kobylnica,
3. określenia liczby wybieranych Wiceprzewodniczących Rady Gminy Kobylnica,
4. wyboru Wiceprzewodniczącego/ Wiceprzewodniczących Rady Gminy Kobylnica,
5. określenia stanu liczebnego Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kobylnica,
6. powołania składu osobowego Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kobylnica,
7. wyboru Przewodniczącego i Zastępcy Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej Rady
Gminy Kobylnica,
8. powołania składu osobowego Komisji skarg, wniosków i petycji,
9. wyboru Przewodniczącego i Zastępcy Przewodniczącego Komisji skarg, wniosków i petycji,
10. określenia rodzajów i stanu liczebnego stałych Komisji Rady Gminy Kobylnica
11. powołania składu osobowego Komisji Budżetu, Rozwoju Gospodarczego i Rolnictwa
12. wyboru Przewodniczącego i Zastępcy Przewodniczącego Komisji Budżetu, Rozwo-
ju Gospodarczego i Rolnictwa,
13. powołania składu osobowego Komisji Ochrony Zdrowia, Pomocy Społecznej  
i Spraw Publicznych,
14. wyboru Przewodniczącego i Zastępcy Przewodniczącego Komisji Ochrony Zdro-
wia, Pomocy Społecznej i Spraw Publicznych,
15. powołania składu osobowego Komisji Oświaty, Kultury i Sportu,
16. wyboru Przewodniczącego i Zastępcy Przewodniczącego Komisji Oświaty, Kultury i Sportu
17. w sprawie ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy Kobylnica
Zakończenie obrad I Sesji rady
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Czy powyborcze emocje 
już opadły?

Euforia związana z podjętą 
przez mieszkańców decyzją 
wciąż mi towarzyszy. Cieszę 
się, że mieszkańcy po raz ko-
lejny zaufali mi i kandydatom 
na radnych z mojego komitetu 
wyborczego. 

Czy wynik wyborów choć 
trochę pana zaskoczył?

Wierzyłem głęboko w to, 
że mieszkańcy, wypełniając 
karty do głosowania, wezmą 
pod uwagę skalę zmian, jakie 
miały miejsce w Gminie Kobyl-
nica i podejmą dobrą decyzję. 
Wiedziałem, że przez ostatnie 
lata zrobiliśmy wiele dobrego, 
odnieśliśmy sporo sukcesów, 
zrealizowaliśmy wiele zamie-
rzeń. Okazało się, że podobną 
ocenę naszym działaniom wy-
stawili także wyborcy, którzy 
w zdecydowanej większości 
opowiedzieli się za kontynu-
acją mądrej i stabilnej polity-
ki rozwoju gminy, nie dali się 
natomiast uwieść tym, którzy 
za wszelką cenę, i przy wy-
korzystaniu różnych metod, 
bardzo perfidnych, próbo-
wali zdyskredytować mnie 
i moich współpracowników. 
To niezwykle budująca posta-
wa i dowód na to, że prawda, 
odpowiedzialność, uczciwość 
i ciężka praca zawsze się obro-
nią. Dlatego raz jeszcze ser-
decznie dziękuję za Państwa 

zaufanie!
Ta kadencja zbiegła się 

w czasie z jubileuszem 20-le-
cia sprawowania przez pana 
funkcji wójta. W związku 
z tym traktuje pan ją w jakiś 
wyjątkowy sposób?

Najbliższe pięć lat to okres 
ważny dla Gminy Kobylnica 
i jej mieszkańców. Realizuje-
my wiele projektów i działań, 
których kontynuacja i zakoń-
czenie planowane są na naj-
bliższe lata. Dlatego tak ważne 
było zrozumienie zasadności 
pewnych działań i wywiązanie 
się z nich w odpowiedni spo-
sób. Przed nami nowe możli-
wości aplikowania o zewnętrz-
ne środki, fundusze i wsparcie. 
Otwierają się zatem nowe per-
spektywy rozwoju, które - w co 
głęboko wierzę – pozwolą i tej 
kadencji upłynąć pod znakiem 
wielu pozytywnych zmian i ro-
snącego zadowolenia. Ale tak, 
to prawda, dla mnie osobiście 
będzie to także szczególna 
kadencja. 3 listopada minęło 
20 lat, od kiedy objąłem urząd 
Wójta Gminy Kobylnica. 

Lepszego prezentu na jubi-
leusz, jak zwycięstwo w wy-
borach już w pierwszej turze, 
i to z tak miażdżącą przewa-
gą, chyba nie można było so-
bie wyobrazić…

Rzeczywiście. Jest to pre-
zent niezwykły, który jest za-
sługą 3076 osób. Jeszcze raz 

– gorąco im dziękuję.
Przed nami kadencja pełna 

zmian. Nowa rada, z której 
część osób to „debiutanci”, 
dłuższa, bo 5 – letnia kaden-
cja. Jakie ma pan przeczucia?

Jestem optymistą. Nowe 
twarze w radzie powinny 
wnieść sporo dobrego. Wy-
daje mi się, że perspektywa 
pięciu lat, przyniesie dużo do-
brego dla naszych mieszkań-
ców. Wierzę, że o przyszłości 
Gminy Kobylnica będziemy 
decydować w atmosferze dia-
logu, dyskusji i merytorycz-
nych wartości. Jako wójt będę 
starał się w możliwie najlep-
szy sposób odwdzięczyć się 
wszystkim wyborcom za po-
wierzone zaufanie. Zapewne 
wszyscy radni będą starali się 
także pokazywać, że oddany 
właśnie na nich głos, nie był 
głosem straconym. Debiutują-
cym radnym życzę wielu suk-
cesów, ciekawych pomysłów 
i niesłabnącego zapału do pra-
cy. Doświadczonym rajcom 
kibicuję mocno, by wiedza 
i umiejętności, które już na-
byli, pozwalały im skutecznie 
wypełniać mandat radnego. 
Natomiast wszystkim miesz-
kańcom – zadowolenia z wy-
boru, jakiego dokonali 21 paź-
dziernika. 

Rozmawiał 
Karol Kotusiewicz

Leszek Kuliński: 
Jestem optymistą 21 października mieszkańcy wybierali także radnych Rady Gminy Kobylnica. Poniżej 

prezentujemy nazwiska osób, które uzyskały najwyższe poparcie w poszczególnych 
okręgach.

1. Joanna Michalak
2. Leon Kiziukiewicz
3. Joanna Walentukiewicz - Czałpińska
4. Paweł Pawlak
5. Ryszard Cichosz
6. Alicja Szymańska
7. Iwona Drapalska - Krawczyk
8. Krystyna Balcerek
9. Janusz Kaszowski
10. Joanna Buryło
11. Mieczysław Stępniewski
12. Elżbieta Surmacz
13. Barbara Stępień
14. Mirosław Przybył
15. Janusz Adamczyk

Frekwencja w powiecie słupskim wyniosła 48,71%. W Gminie Kobylnica do urn poszło 
50,10% uprawnionych do głosowania. Szczegółowe wyniki dostępne są na stronie PKW.

Poznaliśmy także wyniki Wyniki wyborów do Rady Powiatu. Kto zasiądzie w radzie? 
W okręgu Kępice-Kobylnica zwyciężył Paweł Lisowski. Rajcami z tego okręgu zostali 

też Ryszard Hendryk, Sławomir Ziemianowicz, Andrzej Wojtaszek i Żaneta Jaworska. 

Poznaliśmy wyniki wyborów samorządowych 2018. Wójtem Gminy 
Kobylnica ponownie wybrany został Leszek Kuliński. Jego kandyda-
turę poparło 67,23% głosujących (3076 głosów). 

W czwartek, 22 listopada odbyła się pierwsza sesja Rady Gminy Kobylnica 
wybranej na kadencję 2018 – 2023. Piętnaścioro radnych oraz wójt złożyli 
uroczyste ślubowania. 

Obrady otworzyła radna seniorka Krysty-
na Balcerek, prowadząc je do czasu wyboru 
przewodniczącego rady. Po uroczystym od-
śpiewaniu przez wszystkich zebranych Ma-
zurka Dąbrowskiego odbyło się ślubowanie 
i radni przeszli do wyboru przewodniczącego 
rady. Drugą kadencję z rzędu funkcję tę peł-
nić będzie Leon Kiziukiewicz. Wiceprzewod-
niczącymi zostali natomiast Krystyna Balcerek 
i Janusz Kaszowski.

Radni wybrali również członków i przewod-
niczących komisji.
Komisja Rewizyjna:
Iwona Drapalska - Krawczyk Przewodnicząca Komisji
Ryszard Cichosz Zastępca Przewodniczącego Komisji
Mirosław Przybył członek Komisji
Janusz Adamczyk członek Komisji
Joanna Michalak członek Komisji

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji
Mirosław Przybył Przewodniczący Komisji
Janusz Adamczyk Zastępca Przewodniczącego Komisji
Joanna Buryło członek Komisji
Elżbieta Surmacz członek Komisji
Alicja Szymańska członek Komisji

Komisja Budżetu, Rozwoju Gospodarczego 
i Rolnictwa:

Joanna Walentukiewicz-Czałpińska Przewodnicząca Komisji
Joanna Michalak Zastępca Przewodniczącej Komisji
Janusz Kaszowski członek Komisji
Barbara Stępień członek Komisji
Iwona Drapalska - Krawczyk członek Komisji

Komisja Ochrony Zdrowia, Pomocy Społecz-
nej i Spraw Publicznych:
Barbara Stępień Przewodnicząca Komisji
Joanna Buryło Zastępca Przewodniczącej Komisji
Krystyna Balcerek członek Komisji
Elżbieta Surmacz członek Komisji
Ryszard Cichosz członek Komisji

Komisja Oświaty, Kultury i Sportu:
Alicja Szymańska Przewodnicząca Komisji
Mieczysław Stępniewski Zastępca Przewodniczącej Komisji
Janusz Kaszowski członek Komisji
Krystyna Balcerek członek Komisji
Joanna Walentukiewicz - Czałpińska członek Komisji

Radni nie będący członkami stałych komisji:
Paweł Pawlak

Nowością w tej kadencji samorządu będzie 
okres jej trwania (5 lat) oraz wprowadzenie 
wideorejestracji podczas obrad Rady Gminy 
i elektronicznego głosowania nad projektami 
uchwał.

fot. A
rkadiusz Szadkow

ski



4 2018 r. KURIER SOŁECKI

Kreatywna 
Sobota  
w bibliotece  
w Kobylnicy

Gminna Biblioteka 
Publiczna w Kobylni-
cy zaprasza na kolej-
ne zajęcia dla dzieci 
z cyklu Kreatywna 
Sobota. Odbywają 
się w pierwszą sobo-
tę każdego miesiąca 
– najbliższa odbę-
dzie się 1 grudnia 
o godz. 11.00. 

Kto z nas nie lubi 
otrzymywać kartek 
na święta? Jeżeli 
chcesz podarować 
prezent najbliższym 
lub znajomym, naj-
lepszy będzie taki 
zrobiony własno-
ręcznie. W bożona-
rodzeniowy klimat 
wprowadzą nas kart-
ki świąteczne, które 
wykonamy w bi-
bliotece w Kobylni-
cy przy ul. Wodnej 
20/4. Zajęcia są bez-
płatne  - jedyne, co 
trzeba przynieść na 
Kreatywną Sobotę, 
to  dobry humor.

Taneczny  
bal halloween  
w Bolesławicach

2 listopada w Bo-
lesławicach odbył 
się bal halloweeno-
wy, który zorgani-
zowało Stowarzy-
szenie Razem dla 
Bolesławic wraz 
z Radą Sołecką.

W zabawie wzięło 
udział około 50 dzie-
ci wraz z rodzicami. 
Wspólnie przygoto-
wano pomarańczo-
we ozdoby, wycina-
no lampiony z dyni, 
tworzono pająki 
z mandarynek. Nie 
zabrakło konkursów 
z nagrodami, słod-
kiego poczęstunku 
i pysznych ciast. 

 W SKRÓCIE Poetyckie zmagania w Kobylnicy. 
O nagrody walczyło 24 pisarzy
Od sześciu lat w Kobylnicy organizowana jest impreza, która pozwala 
na zaprezentowanie poetom – amatorom swojej twórczości szerszej 
publice. Ostatnia edycja Biesiady Literackiej z Turniejem Jednego  
Wiersza odbyła się 15 listopada. 

O rosnącej popularno-
ści imprezy może świadczyć 
ogromna liczba zgłoszeń, jakie 
napłynęły do organizatorów. 
Spośród wszystkich nadesła-
nych prac, już na wstępie, wy-
brano 24 najciekawsze, a ich 
autorzy mieli szansę do osobi-
stego zaprezentowania swoich 
dzieł w czasie finałowej Biesia-
dy.

Nagrodę za zajęcie pierw-
szego miejsca odebrała Anna 
Karwowska za wiers "Co to jest 
poezja?", pozostałe statuetki 

trafiły do: Tomasza Mroczkow-
skiego - II miejsce za "Drogo-
wskazy", Barbary Nibelskiej 
- III miejsce za wiersz "Zima", 
wyróżnienie zdobyła Anna Bo-
guszewska prezentująca "Nie-
bieskiego Motyla". Nagrodę 
Specjalną Wójta Gminy Kobyl-
nica otrzymała Aldona Magda-
lena Peplińska za wiersz "Gdy-
by tak". Nagrodę Publiczności 
zdobyła Katarzyna Stola za "Od 
życia do życia". 

Oczekującym na werdykt 
czas umilił Łukasz Majewski ze 

swoim minirecitalem. Biesia-
dzie towarzyszyła również wy-
stawa obrazów Anny Krawczuk. 

Jak zgodnie podkreślali juro-
rzy, poziom twórczości prezen-
towanej przez poszczególnych 
uczestników był bardzo dobry. 

Celem organizowanego od 
sześciu lat Turnieju jest upo-
wszechnienie twórczości po-
etyckiej i stworzenie warunków 
do autoprezentacji literatury. 
Organizatorzy zapowiadają 
kontynuację imprezy w kolej-
nych latach.

Czym jest poezja?

Poezja nie jest łatwa
patrzy jasnym okiem
jak flesz błyskawicy
i nie wiadomo czy to świadectwo skargi
czy wielkie dzieło
Poezja – to Anioł co fruwa na wzgórza
to sprawy od świtu do nocnego cienia
chwile smutku cierpienia krzyk
miłość do Ojczyzny
ciche cmentarze kościoły co grzeją świecami
zmęczona matka
mrozem ukwiecone oczy
dłonie z pokrzywionymi palcami
i wonny krzak co pachnie różą.
To pająk co obraca nićmi
młyn w którym wszystko się toczy
i zawsze coś płynie
a rozum ciągle brzemienny
jak kobieta która oczekuje dziecka,
tylko metafora do korzeni się zwęża
słowo czasem przenosi na manowce.
Poezja podbija gwiazdy
a zabiera kamienie
słowem rozplątuje żyły na nich
i pisakiem zagląda do wnętrz.
Poezja nie jest rzeczą ani przedmiotem
to cząstka natury
nędzna historia nie jednej epoki
recepty na nią nie pytaj nikogo.
Słowa po wiekach
składają się na czułość
i czasem wyciskają w powiekach łzę.

Anna Karwowska

Spotkanie z historią i muzyką niepodległej Polski
W przededniu Święta Niepodległości Gminne Centrum Kultury i Promocji oraz Gminna Biblioteka Publiczna w Kobylnicy zorganizowa-
ły wydarzenia, które miały przybliżyć wszystkim zainteresowanym wiedzę na temat tego wyjątkowego dnia. 

O godzinie 16.30 w Gminnej Bi-
bliotece Publicznej w Kobylnicy 
rozpoczęła się Gawęda Patriotycz-
na, w której głównymi bohaterami 
byli pierwsi mieszkańcy gminy oraz 
kombatanci. W trakcie spotkania 

dzielili się swoimi wspomnieniami 
z okresu młodości, a Marcin Pru-
sak – historyk, doktorant Akademii 
Pomorskiej w Słupsku przedstawiał 
tło historyczne pierwszych lat nie-
podległej Polski w kontekście na-

szego regionu.
Natomiast o godzinie 18.00 w sali 

teatralnej Gminnego Centrum Kul-
tury i Promocji w Kobylnicy roz-
począł się Koncert Patriotyczny 
w wykonaniu zespołu Holeviaters. 

Góralski zespół folkowo-swingowy 
zapewni chwile pełne wzruszeń 
i emocji, wykonując utwory zwią-
zane z Polską i Polakami. 
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Krajowy Program „Czyste Powietrze”
Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Gdańsku (WFOŚiGW) od 19 wrze-
śnia 2018 do 30 czerwca 2027 r. przyjmuje wnioski do Krajowego Programu „Czyste Powietrze.” 

Program skierowany jest do osób fizycznych będących 
właścicielami lub współwłaścicielami domów jednoro-
dzinnych lub domów jednorodzinnych nowobudowanych 
(gdy dom nie został jeszcze przekazany lub zgłoszony do 
użytkowania)

W ramach programu będzie możliwe uzyskanie dofi-
nansowania na wymianę starych źródeł ciepła zasilanych 
paliwami stałymi (węgiel, drewno itp.) na nowoczesne 
źródła ciepła. Dofinansowany będzie zakup źródeł zasi-
lanych:

- z miejskiej sieci ciepłowniczej (węzły ciepła),
- gazem ziemnym lub LPG,
- olejem opałowym,
- elektrycznością (w tym pompy ciepła),
- biomasą,
- węglem
W przypadku źródeł zasilanych paliwami stałymi ko-

nieczne jest spełnienie przez źródło normy ekoprojekt 
(ecodesign). Źródła gazowe i olejowe muszą wykazać się 
klasą efektywności minimum A, z kolei pompy ciepła mi-
nimum klasą A+. 

Oprócz montażu źródeł ciepła w ramach Programu 
możliwe będzie również pozyskanie dofinansowania na 
szerokie działania termomodernizacyjne w obiekcie jed-
norodzinnym w tym na:

- docieplenie ścian, stropów, dachów i podłóg,
- wymianę stolarki okiennej i drzwiowej,
- modernizację instalacji wewnętrznej c.o. i c.w.u.,
- montaż instalacji mechanicznej z odzyskiem ciepła,
- przyłącza do zakupionych źródeł ciepła (ciepłownicze, 

gazowe, elektryczne),
- montaż instalacji solarnych (kolektory słoneczne i fo-

towoltaika). 
Wysokość dofinansowania zależna będzie od poziomu 

dochodów na członka gospodarstwa domowego i będzie 
wynosiła od 30% do nawet 90%. W ramach potrzeby moż-
na będzie również skorzystać z  preferencyjnej pożyczki 
na sfinansowanie pozostałych kosztów kwalifikowanych 
zadania. W przypadku montażu instalacji solarnych dofi-
nasowanie udzielane jest jedynie w formie pożyczki. 

Wnioski należy składać do Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w  Gdańsku. 
Pod adresem www.wfos.gdansk.pl znajduje się regula-
min, zasady dofinansowania, wymagania techniczne itp.

W razie szczegółowych pytań informacji udzielają pra-
cownicy WFOŚiGW w Gdańsku pod nr telefonu: (58) 743 
18 20 lub (58) 743 18 21. Kontakt e-mailowy: czystepo-
wietrze@wfos.gdansk.pl

Powiat zdobył pieniądze na dwie duże inwestycje. 
Jedna z nich będzie realizowana w Gminie Kobylnica
Wśród 25 wniosków, które znalazły się na wstępnej liście projektów mających szansę na dofinansowanie 
w ramach Programu Rozwoju Gminnej i Powiatowej Infrastruktury Drogowej na lata 2016 – 2019, znalazł 
się wniosek dotyczący przebudowy trasy Łosino - Barcino, przygotowany przez Powiat Słupski przy współ-
pracy z gminami Kobylnica i Kępice. 

Spośród 6 milionów złotych, jakie wstępnie 
pochłoną prace, połowę stanowić będą pie-
niądze Powiatu Słupskiego, Gminy Kobylnica 
i Gminy Kępice. Gmina Kobylnica już zaplano-
wała środki na wkład własny. 

Zgodnie z listą rankingową Programu Roz-
woju Gminnej i Powiatowej Infrastruktury 

Drogowej powiat słupski dostanie pieniądze 
także na przebudowę drogi Ustka-Objazda.

Oba wnioski dostaną maksymalne dofinan-
sowanie w wysokości 6 mln zł. Wśród wszyst-
kich powiatów z terenu województwa pomor-
skiego to najwyższe dofinansowanie.  Łącznie 
z gminami, na terenie których będą realizo-

wane inwestycje, na poprawę dróg wydanych 
zostanie 12 mln zł. Łącznie przebudowa obej-
mie ponad 11 kilometrów dróg. Oznacza to, 
że zostaną pokryte nowymi, szerokimi i kom-
fortowymi nawierzchniami. Zostanie także 
wykonana infrastruktura towarzysząca typu 
chodniki i zatoki autobusowe itp. 

Mieszkania gotowe, klucze wręczone. 
W Kwakowie powstał kolejny 
budynek komunalny
19 października oddano do użytku wielorodzin-
ny budynek komunalne w Kwakowie. Klucze 
do nowych mieszkań odebrało 24 lokatorów. 

Budynek powstał przy 
udziale środków z Funduszu 
Dopłat Banku Gospodarstwa 
Krajowego. Od momentu 
rozpoczęcia prac do chwili 
wręczenia nowym lokatorom 
kluczy do mieszkań minęły 
niespełna dwa lata. 

Jest to już drugi budynek 
wybudowany w Kwakowie 
przy finansowym wsparciu 
Banku Gospodarstwa Krajo-
wego. Obiekt zaprojektowa-
no jako niepodpiwniczony, 
dwuklatkowy, dwukondy-
gnacyjny z poddaszem użyt-
kowym. W budynku wydzie-
lono 24 lokale mieszkalne, 
z czego cztery lokalne dosto-
sowane są do potrzeb osób 

niepełnosprawnych. W ra-
mach inwestycji wykonano 
budynki gospodarcze, plac 
zabaw oraz zagospodarowa-
no teren wokół budynków.

Oba budynki komunalne 
położone są na sąsiednich 
działkach, w obrębie istnie-
jącego osiedla mieszkanio-
wego oraz w bezpośrednim 
sąsiedztwie terenu sportowo 
– rekreacyjnego. Umiejsco-
wione są także w niedalekiej 
odległości od szkoły, przed-
szkola, ośrodka zdrowia 
i sklepu. Są również dobrze 
skomunikowane poprzez 
układ dróg gminnych i po-
wiatowych z przebiegającą 
przez miejscowość Kwakowo 

drogą krajową nr 21.
Na budowę przedmio-

towego budynku prze-
znaczono ponad 3,3 mi-
niona złotych. Wartość 
finansowego wsparcia ze 
środków Funduszu Dopłat 
wynosi do 35% faktycz-
nie poniesionych kosztów 
przedsięwzięcia. 
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BAJKA Tadeusz Gawlik
tadgaw@wp.plo powyborczych reminiscencjach

Powoli w niepamięć odcho-
dzą samorządowe zmagania 
wyborcze i poprzedzająca je 
kampania obietnic, politycznych 
nacisków i kłamstw. Twarzą Pi-
Sowskiej kampanii, jakby nie 
było samorządowej przecież, 
został Mateusz Morawiecki, który 
choć nie kandydował nawet na 
radnego żadnej gminy, zawiesił 
na czas kampanii swoje premie-
rowskie prerogatywy i PiSobu-
sem przemierzał Polskę wzdłuż 
i wszerz, posiłkując się często na 
spotkaniach wyborczych obec-
nością swoich konstytucyjnych 
wicepremierów, ministrów tu-
dzież wysoką osobą samego 
Prezesa. Obietnicom wielkiej 
góry pieniędzy dla samorządów 
zdominowanych przez PiS nie 
było końca. Aktywiści najwyższe-
go szczebla posuwali się nawet 
do szantażu, że środki centralne 
a nawet dotacje unijne, będą 

kierowane tylko do województw 
opanowanych przez kierowniczą 
siłę narodu. Prezes w tej kwestii 
osobiście pogroził wszystkim 
samorządowcom, którzy „war-
czą na rząd”, bo przecież nie od 
tego jest samorząd, by warczał, 
tylko zgodnie współpracował 
z rządem w twórczej synergii. 
W swoim pompejańskim stylu 
rząd jednemu z kandydatów 
kupił nawet lotnisko. Kosztowa-
ło bagatela tylko 12 mln złotych 
ale rząd po wygranych wybo-
rach obiecał Skurkiewiczowi 
jeszcze 1.000.000.000 (miliard 
złotych) na jego modernizacje 
i rozbudowę. Polityczna łapó-
wa dla elektoratu nie pomogła 
i sekretarz stanu w Ministerstwie 
Obrony Narodowej Wojciech 
Skurkiewicz, batalię o fotel pre-
zydenta Radomia przegrał z kre-
tesem a raczej z ubiegającym się 
o reelekcję Radosławem Witkow-

skim. Na sukces wyborczy Wit-
kowskiego nie wpłynął w żadnej 
mierze fakt, że w czerwcu 2017 
wojewoda mazowiecki wydał 
zarządzenie zastępcze o wyga-
szeniu jego mandatu. Na wyniki 
wyborcze, wbrew intencjom 
władzy, nie miały nawet wpływu 
prawomocne wyroki skazują-
ce i tymczasowe aresztowania 
kandydatów. Hanna Zdanowska 
skazana za poświadczenie nie-
prawdy, w cuglach i z miażdżącą 
przewagą (ponad 70%) pokona-
ła w pierwszej turze, rekomendo-
wanego przez samego Prezesa, 
posła PiS Waldemara Budę, który 
był ponoć najgroźniejszym jej 
kontrkandydatem w wyborach 
na fotel Prezydenta Łodzi. Zbi-
gniew Wojtera od maja siedzi 
w areszcie i czeka na zakończenie 
śledztwa. Ma on jednak tak duże 
poparcie w gminie Daszyna, że 
jego kontrkandydat zrezygno-

wał z walki przed drugą turą wy-
borów. Wojtera wygrał więc wal-
kowerem za co sąd nagrodził go 
przedłużeniem aresztu na dalsze 
trzy miesiące. Takie michałki 
można by mnożyć, bowiem 
szanowna władza w dążeniu do 
centralizacji swoich wpływów, 
próbuje marginalizować dzia-
łalność samorządową, przerzu-
cać na nią obowiązki a decyzje 
i prawa wszelakie pozostawić we 
własnej, centralnej dyspozycji. 
Niespolegliwych wójtów, bur-
mistrzów i prezydentów miast, 
w całej kampanii wyborczej, 
nakładem wielkich kosztów, 
oprócz prokuratorów i służb 
specjalnych, nawiedzały wszel-
kiego rodzaju komisje i kon-
trole wszelakie. W ruch poszły 
mikrofony i kamery rządowych 
środków masowego przekazu. 
Skutek był zawsze ten sam. Im 
większe było polowanie z na-

gonką tym wyraźniej wygrywał 
ścigany. Alternatywa jest jedna. 
Albo charty liche były albo lisy 
zbyt szczwane były. Krótka grzę-
da rezerwy kadrowej w kurniku 
„dobrej zmiany” spowodowała, 
że  PiS wydelegowało w szranki 
samorządowej kampanii wybor-
czej kwiat swojego centralnego 
aktywu. Na front walki wyborczej 
wysłano zatem sekretarzy stanu, 
posłów z pierwszych stron gazet 
i zaprawionych w bojach sze-
fów komisji śledczych polskiego 
parlamentu, bo kandydata na 
premiera czy konstytucyjne-
go ministra, posiadając więk-
szość parlamentarną, można 
znaleźć pod kioskiem z piwem 
a w knajpie u Sowy i przyja-
ciół na pewno. Wójt natomiast, 
w najmniejszej nawet gminie 
i prezydent największego miasta 
muszą zwyciężyć w wyborach 
samorządowych. Na pierwszą 

linię ognia z braku laku wysyłano 
również żony, tatusiów i synu-
siów znanych z nazwiska działa-
czy partyjnych. Choć kuriozalne 
zjawisko dotyczyło tylko jednej 
strony politycznej sceny, trudno 
się oprzeć wrażeniu, że najgłup-
szą bratobójczą walkę rozegrano 
w Gdańsku. Tam w szranki wy-
borcze stanął zdradzony przez 
PO Paweł Adamowicz przeciwko 
Kacprowi Płażyńskiemu z PiS, sy-
nowi ojca założyciela Platformy 
Obywatelskiej i kandydatowi 
PO Jarosławowi Wałęsie. Tu też 
wygrał skopany przez władze 
i partię Adamowicz. Ku rozwa-
dze zarozumialców wszelkich, 
w wyborach do Parlamentu Eu-
ropejskiego a nawet polskiego, 
może wystarczy znane nazwisko. 
W wyborach samorządowych 
potrzebne jest jeszcze imię bo za 
nim kryje się konkretny człowiek.

Kiedy naziści przyszli po komunistów, milczałem,
nie byłem komunistą.
Kiedy zamknęli socjaldemokratów, milczałem,
nie byłem socjaldemokratą.
Kiedy przyszli po związkowców, nie protestowałem,
nie byłem związkowcem.
Kiedy przyszli po Żydów, milczałem,
nie byłem Żydem.
Kiedy przyszli po mnie, nie było już nikogo, 
kto mógłby zaprotestować.

Okiem
WÓJTA

W sercach wszystkich wyborców, 
w całym kraju, pojawiają się dziś 
pewnie różne uczucia. Od radości 
i dumy wśród tych, którzy mogą 
cieszyć się z tego, iż to właśnie ich 
kandydat, od kilkunastu dni odbie-
ra gratulacje i życzenia, aż po tych, 
którzy w tym samym momencie, co 
najmniej kilkakrotnie musieli prze-
łknąć gorzką pigułkę. Bez względu 
na sympatie i antypatie politycz-
ne, na polskiej scenie politycznej 
i samorządowej, doszło do zmian 
i sytuacji, które rzucają nowe światło 
na całą sferę. Choć może do końca 
nowym światłem ów zmian nazwać 
nie powinniśmy. Zaryzykuję zatem 
stwierdzenie, że chodzi o światło, 
które cieniem przykryć chciały pew-
ne środowiska, a które za sprawą 
swojej mocy doprowadzić do tego 
nie pozwoliło.  

Jak Polska długa i szeroka, tak 
wiele opinii pojawia się na temat 
tego, kto jest zwycięzcą ostat-
nich wyborów samorządowych. 
Każda z partii czy ugrupowań we 
właściwy sobie sposób informu-
je o tym, dlaczego to akurat dla 
nich październik i listopad okaza-
ły się bardziej szczęśliwe. Prześci-

gając się w liczbach, wykresach, 
diagramach i analizach, właściwie 
do każdego twierdzenia znajdują 
uzasadnienie. Jednak kiedy ja staję 
przed odpowiedzią na to pytanie, 
nie wybieram żadnej z dwóch tak 
mocno promowanych opcji. Dla 
mnie zwycięzcami tych wyborów 
okazali się sami wyborcy. 

Po pierwsze – dlatego, że kolej-
ny raz mogli skorzystać z prawa 
decydowania o przyszłości swoich 
małych ojczyzn. 

Nie było łatwo, trzeba przyznać 
uczciwie. Rządzący obóz postawił na 
szali naprawdę sporo, by przechylić 
ją na swoją stronę. Mieszkańcom 
gmin, miast, miasteczek, wielkich 
aglomeracji i metropolii próbowano 
– często w abstrakcyjny sposób - za-
prezentować najbliższą przyszłość 
w możliwie jak najbardziej koloro-
wych barwach. Roztaczano wizję 
dynamicznych inwestycji, poprawy 
warunków ekonomicznych, podnie-
sienie warunków i komfortu życia. 
Raj, o życiu w którym marzy właści-
wie każdy. Trudno się temu dziwić, 
bo każdy z nas chciałby idealnych 
dróg, nowoczesnych zakładów 
pracy, rozbudowanych systemów 

opieki społecznej i socjalnej. Szkoda 
tylko, że z wielu względów, w wielu 
przypadkach, absolutnie nierealny 
do stworzenia. 

Pozytywna przyszłość i perspek-
tywa życia w – nazwijmy go rajem 
– skłoniły pewnie wielu. Tym, którzy 
od marzeń i kolorowych opowieści 
wolą bardziej radykalne sposoby, 
również zafundowano wiele. Media 
właściwie nie ustawały w informo-
wania o kolejnych spektakularnych 
działaniach różnego rodzaju insty-
tucji i organów zajmujących się śle-
dzeniem i tropieniem nieprawidło-
wości. Fakt iż liczba tych sytuacji była 
wprost proporcjonalna do malejącej 
liczby dni dzielących nas od pójścia 
do urn za przypadkowy oczywiście 
należy uznać. Obserwowaliśmy więc 
w telewizji, słuchaliśmy w stacjach 
radiowych, czytaliśmy w gazetach 
o kolejnych sprawach, które bulwer-
sowały. Różnego rodzaju skandale 
i afery dosłownie biły po oczach na 
każdym kroku. Domniemywać tylko 
można, ile osób zaniechało poświę-
cenia swojego zawodowego życia 
dla lokalnej społeczności pod natło-
kiem insynuacji, pomówień i oskar-
żeń, które nań spadały. Ile mądrych 

i kreatywnych porzuciło już na star-
cie ścieżkę pracy w samorządzie, 
gdyż tak prezentowane środowisko, 
od razu wywołało u nich obawę 
o sens jakichkolwiek działań w jego 
strukturach. Pewnie wielu z nich jest 
dziś wziętymi specjalistami w pry-
watnych firmach, gdzie rozwijają 
marki należące do zagranicznych ak-
cjonariuszy. Pewnie są i tacy, którzy 
mają ogromną satysfakcję, że wielu 
z tych, którzy pozytywnie zapisaliby 
się w historii danego samorządu, 
dziś o samorządzie rozmawia jedy-
nie przy wspominkowej herbatce. 

Widać zatem, że ostatnie wybory 
– zgodnie z tym, co wielu przewidy-
wało – były naprawdę trudne. Oręż, 
jakim posługiwano się do zmanipu-
lowania opinią publiczną był rzeczy-
wiście bogaty. Jednak okazało się, że 
z gratulacji i życzeń cieszyć mogli się 
ci, których przed wyborami od razu 
skreślono. Wspomniany wcześniej 
oręż choć pomagał w wygrywaniu 
pojedynczych bitew, które skutko-
wały traceniem kilku punktów pro-
centowych poparcia, w rezultacie 
i tak nie przełożył się na zwycięstwo 
w całej wojennej rozgrywce, kam-
panią wyborczą nazywaną. Co więc 

się stało, że tak donośny głos krytyki 
wszystkich i wszystkiego, co zrobio-
no, i tak uzbrojona armia, nie prze-
łożył się na realne zmiany? Co go 
stłumiło? Ludzka mądrość. Chłodna 
analiza. Ilość pozytywnych zmian, 
które miały miejsce. Niekiedy wy-
raźne dostrzeżenie tego, jak wiele 
zależy od nas samych, a jaki ogrom 
zniszczeń może powodować zawiść, 
zazdrość i dozgonna, granicząca 
wręcz z furią, agresja. 

To budujące, że w tak wielu przy-
padkach Polacy opowiedzieli się 
po stronie pozytywnych zmian, 
merytorycznej pracy, wspólnych 
działań, dialogu i budowania zgody. 
Żółtą kartkę pokazano natomiast 
tym, którzy grali agresywnie, nie-
kiedy brutalnie. Grali nie fair. Nie 
było ich celem walczenie o sukces 
w równym boju i na takich samych 
zasadach. Dziś ci, którzy robili to 
w zgodnie z ludzką etyką, sposo-
bem, i wygrali, mogą czuć ogromną 
satysfakcję. Cieszę się, że i ja jestem 
w tym gronie. 



72018 r. KURIER SOŁECKI

W 2018 roku mija 
okrągła rocznica 
powstania jednostki 
Ochotniczej Straży 
Pożarnej we Wrzą-
cej. Jej założycieli 
nie ma już na naszym 
świecie. Zamierzchłe 
czasy, kiedy jednost-
ka dopiero co się 
kształtowała, pamię-
ta natomiast Roman 
Wilkos, który zasilił jej 

szeregi sześć lat póź-
niej. Noszenie mun-
duru i pomoc ludziom 
były dla nastoletnie-
go wówczas Romana 
ogromną dumą i speł-
nieniem dziecięcych 
marzeń. 

Kiedy dokładnie została 
utworzona jednostka OSP 
Wrząca?

Roman Wilkos: Ochotnicza 
Straż Pożarna we Wrzącej po-
wstała w 1958 roku. Założyło 

ją dziewięciu mieszkańców 
wsi: Stanisław Wędzlewski, 
Antoni Jaworski, Henryk 
Żak, Wiktor Rytlewski, Leon 
Zagórski, Wacław Król, Mie-
czysław Nowak, Bolesław 
Chybowski oraz Edward Mi-
chalski. Pierwszym komen-
dantem OSP został druh Sta-
nisław Wędzlewski.

Od kiedy natomiast pan 
jest z nią związany? 

Z jednostką OSP Wrząca je-
stem związany od 1964 roku, 

miałem wówczas trzynaście lat. 
Jak wspomina pan swoje 

początki? 
Swoją przygodę ze stra-

żą zawdzięczam sąsiadowi, 
który był też strażakiem i nie 
miał swoich dzieci. Wielo-
krotnie zabierał mnie do 
wozu strażackiego i opo-
wiadał o swojej pracy. W ten 
sposób zaszczepił we mnie 
chęć bycia strażakiem. Za-
imponowały mnie piękne 
mundury z lampasami. 

Dlaczego zdecydował 
się pan zostać strażakiem 
- ochotnikiem?

We Wrzącej co drugi dom 
to strażacy. O mundurze ma-
rzyłem od dziecka. Chciałem 
gasić ogień, nieść ratunek, nie 
znać trwogi...Śniłem o hełmach 
co się złocą. Dlatego zdecydo-
wałem się zostać strażakiem, 
ponieważ jest to pasja cenniej-
sza niż życie. Od zawsze byłem 
społecznikiem, chciałem nieść 
pomoc ludziom.

Ile początkowo straża-
ków - ochotników działało 
w jednostce? 

W 1958 roku dziewię-
ciu strażaków założyło OSP. 
W 1966 roku powołana zosta-
je kobieca drużyna pożarni-
cza. W jej gronie znalazły się 
druhny: Helena Zinkowska, 
Bogumiła Tkaczyk, Krystyna 
Strząbała, Jadwiga Wiśniew-
ska, Danuta Klukowska. 

Jakim sprzętem dyspo-
nowaliście? 

Na początku straż pożarna 
miała kilka parcianych węży 
oraz motopompa PO 3, bosa-
ki, tłumnice oraz gaśnice wod-
ne. Koni do pożaru użyczał 
Bolesław Chybowski ze Słono-
wiczek - członek OSP Wrząca. 
W latach poźniejszych OSP 
wzbogaciła się o samochód 
pożarniczy Star 25, który dziel-
nie służył strażakom.

Czy dziś strażacy - ochot-
nicy są tak samo cenieni 
jak kiedyś?

Oczywiście, że tak! Dzisiaj 
strażacy OSP ramię w ra-
mię z kolegami z PSP niosą 
pomoc bliźnim, nic się nie 
zmienia w tej kwestii od 
stuleci. Jesteśmy potrzebni 
i to bardzo. W polskim spo-
łeczeństwie aż 94% bada-
nych wskazało strażaków, 
jako ludzi godnych zaufania 
oraz cechujących się wyso-
ką etyką zawodową. Dla-
czego? Otóż straż pożarna 
to szybkość i skuteczność 
działania, dobra organiza-
cja pracy, sprawność i goto-
wość do działania, a przede 
wszystkim dobrowolne po-
święcenie innym - "Bogu 
na chwałę, ludziom na ratu-
nek". Strażak ochotnik bez-
interesownie niesie pomoc 
ludziom w potrzebie.

Rozmawiał 
Karol Kotusiewicz

Druhowie z Wrzącej 
od 60 lat stoją na straży bezpieczeństwa

W Y W I A D  K U R I E R A

Czeka nas wielka 
modernizacja oświetlenia
18 października w Urzędzie Gminy Kobylnica podpisano 
umowę na roboty budowlane związane z modernizacją 
1050 punktów świetlnych w 26 miejscowościach. Wartość 
prac szacuje się na około 5,8 mln zł.

Bolesławice, Bzowo, Dobrzę-
cino, Kczewo, Kobylnica, Ko-
morczyn, Kończewo, Kruszyna, 
Kuleszewo, Kwakowo, Lubuń, 
Lulemino, Łosino, Płaszewo, Re-
blino, Runowo Sławieńskie, Sie-
rakowo, Słonowice, Słonowiczki, 
Sycewice, Widzino, Wrząca, Za-
górki, Zajączkowo, Zębowo oraz 
Żelki. W tych miejscowościach 
zmodernizowane zostaną punk-
ty świetlne. Umowę na realizację 
zadania podpisano 18 paździer-
nika w siedzibie Urzędu Gminy 
Kobylnica. 

Firma FB Serwis S.A. z Warsza-
wy na modernizację ok. 1050 pkt 
świetlnych na terenie Gminy Ko-
bylnica ma czas do 30 września 
2019 roku. Łączna wartość zada-
nia to 5 813 173 zł.

Inwestycja realizowana jest 
w ramach projektu partnerskie-
go pn. „Poprawa efektywno-
ści systemów oświetlenia ze-
wnętrznego na terenie Obszaru 
Funkcjonalnego Miasta Słupska” 
dofinansowanego w ramach Re-
gionalnego Programu Operacyj-
nego Województwa Pomorskie-
go na lata 2014 – 2020.

Celem projektu jest poprawa 
efektywności energetycznej oraz 
redukcja emisji zanieczyszczeń 
do powietrza. Projekt przyczyni 
się do poprawy bezpieczeństwa 
dostaw energii, racjonalizacji 
zużycia energii oraz redukcji śro-
dowiskowych oddziaływań zwią-
zanych z emisją.
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Bale Seniora 2018
Trwający ponad miesiąc cykl spotkań z najstarszymi mieszkańcami Gminy Kobylnica dobiegł 
końca. Pozostały za to wspomnienia. Wszystkie imprezy przebiegły w miłej i sympatycznej at-
mosferze. Uczestnicy mieli okazje skosztować wielu pysznych dań, spotkać się i podyskutować 
we wspólnym gronie, a także, a może przede wszystkim, bawić się przy muzyce elektronicznej 
i występach zespołów, które zaproszono specjalnie na te okazje.

KobylnicaKomorczyn

Kwakowo Kuleszewo

Lubuń Płaszewo Łosino
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Kobylnica Wrząca

Reblino

Słonowice Sycewice

Widzino Sierakowo
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Na jednym parkiecie 
z zawodowymi koszykarzami
Koszykarze pierwszoligowego klubu Czarni Słupsk walczą o kolejne punkty 
w ligowej tabeli. Przerywnikiem w codziennych treningach i meczach 
o punkty była wizyta w Szkole Podstawowej im. Kornela Makuszyńskiego 
w Kobylnicy. Dzieci wzięły zawodników w krzyżowy ogień pytań i nie dały 
im ani chwili wytchnienia. 

Zawodnicy i członkowie sztabu trenerskie-
go, a wśród nich chociażby Mirosław Lisz-
twan, Mantas Cesnauskis czy Szymon Dłu-
gosz przeprowadzili z uczniami profesjonalny 
trening, poprzedzony solidną rozgrzewką 
i rozmową. Dzieci mogły dowiedzieć się m.in. 
tego, jak rozpoczęła się przygoda ze sportem 
poszczególnych koszykarzy, dlaczego akurat 
tę dyscyplinę sportu uprawiają i jakie sukcesy 
dotychczas udało im się osiągnąć. Uczniów 
ciekawiło również to, jak długo koszykarze 

muszą trenować, by być gotowymi do spotka-
nia, czy mają tremę, czy mają swoich koszy-
karskich idoli oraz w jakim wieku zaczęli grać 
w koszykówkę. 

Pomysłodawcą spotkania uczniów z ko-
szykarzami Czarnych był Robert Piertaś, na-
uczyciel wychowania fizycznego w kobylnic-
kiej szkole, który w przeszłości sam trenował 
w słupskim klubie pod okiem Mirosława Lisz-
twana.

Szkolna przygoda z dobrym śniadaniem
Szkoła Podstawowa im. Polskich Olimpijczyków w Kwakowie po raz 
czwarty włączyła się do ogólnopolskiej akcji "Śniadanie daje moc".  
Angażując dzieci w całą akcję,  nauczyciele wspólnie z rodzicami chcie-
li pokazać młodym ludziom, że zdrowe śniadanie może być smaczne 
i kolorowe, a jego przygotowanie wcale nie musi kojarzyć się z nudą. 

Cała akcja odbywająca się 
8 listopada miała związek 
z profilaktycznym progra-
mem edukacyjnym pod ha-
słem „Śniadanie daje moc”. 
Jest on efektem współpracy 
firm z branży spożywczej, 
które wspólnie zawiązały 
Partnerstwo dla Zdrowia – 
wyjątkową koalicję, której 
celem jest przeciwdziała-
nie niedożywieniu dzieci 
w Polsce oraz propagowanie 
zdrowych nawyków żywie-
niowych wśród najmłod-
szych. W tym roku odbyła 
się już ósma edycja tych 
działań.

Po raz czwarty do ogól-
nopolskiej akcji włączyła się 

Szkoła Podstawowa im. Pol-
skich Olimpijczyków w Kwa-
kowie. Dzięki niej uczniowie, 
w ramach specjalnych zajęć, 
najpierw sami mogli dowie-
dzieć się wielu faktów do-
tyczących owoców, warzyw 
i pozostałych produktów, 
które czynią naszą dietę 
zbilansowaną i zdrową. Póź-
niej, wspólnie z rodzicami 
i nauczycielami przygo-
towali kilkanaście potraw, 
które ze smakiem sami kosz-
towali i dzielili się nimi z ró-
wieśnikami. 

- Nietypowe dania miały 
pokazać młodym ludziom, 
że składające się z pełno-
wartościowych produktów 

śniadanie, może być bardzo 
smaczne i apetyczne, a przy 
tym zapewnić nam odpo-
wiednią porcję tak potrzeb-
nych z rana składników. 
W zdrowym ciele, zdrowy 
duch. Pamiętajcie o tym – 
przekonywał uczniów dy-
rektor szkoły Andrzej Woj-
taszek. 

W tegorocznej edycji pro-
gramu „Śniadanie daje moc” 
wzięło udział 8685 placówek 
z całego kraju. 

Według badania „Zacho-
wania i nawyki żywieniowe 
Polaków” przeprowadzone-
go w 2010 r. przez Centrum 
Badań Opinii Społecznej: co 
piąty Polak rezygnuje z co-

dziennego jedzenia śniada-
nia, dotyczy to zwłaszcza 
uczniów i studentów (40%). 
Aż 20% osób poniżej 24 
roku życia rezygnuje ze 
śniadania kilka razy w ty-

godniu, co szósty uczeń czy 
student je śniadanie tylko 
sporadycznie lub w ogó-
le go nie jada. Tymczasem 
dietetycy zwracają uwagę 
na to, że odpowiednio przy-

gotowany pierwszy posiłek 
w ciągu dnia ma niebagatel-
ny wpływ na nasze samopo-
czucie, zdrowie, koncentra-
cję czy efektywność pracy. 

Nagrody i medale z okazji 
dnia edukacji narodowej
12 października grupa nauczycieli ze Szkoły Podstawowej w im. Korne-
la Makuszyńskiego w Kobylnicy odebrała nagrody i medale wręczone 
przez Pomorską Kurator Oświaty. Uroczystość odbyła się w Sali konferen-
cyjnej Muzeum II Wojny Światowej w Gdańsku.

Nagrodę Pomorskiego Kuratora Oświaty 
w dowód uznania szczególnych osiągnięć 
w pracy na rzecz pomorskiej oświaty otrzyma-
ła Bożena Łazorczyk. 

Medale Komisji Edukacji Narodowej za szcze-

gólne zasługi dla oświaty i wychowania otrzymali: 
Edyta Brzezińska, Danuta Grzechnik, Michał Hu-
zarski, Alicja Szymańska, Bogusława Tarachowicz-
-Ługowska, Anna Warcholak – Skimina. 

Wszystkim gratulujemy! 
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Nieszablonowy, efek-
towny wystrój Sali, 
na ścianach grafiki, 
a przede wszystkim 
specjalne stanowiska 
pracy i imponująca 
kolekcja klocków lego. 
To nie opis centrum 
zabaw dla dzieci, 
a szkolnej pracow-
ni, która powstała 
w Szkole Podstawowej 
w Kobylnicy. 

Wielka euforia towarzy-
szyła otwarciu pracowni LEIS 
w Kobylnicy. Byli nauczyciele 
z innych szkół, byli przed-
stawiciele wielu instytucji, 
w tym firmy LEGO. Co wła-
ściwie zmieni się w podejściu 
do edukacji w kobylnickiej 
szkole?

Bartosz Miodek: Tak, bardzo 
się cieszymy, że na oficjalnym 
otwarciu LEGO® Education In-
novation Studio w Szkole Pod-
stawowej w Kobylnicy gościć 
mogliśmy zarówno władze 
gminy, jak i powiatu, przedsta-
wicieli środowiska akademic-

kiego, placówek oświatowych 
i kulturalnych, dyrektorów 
i pracowników szkół i przed-
szkoli oraz przedstawicieli 
firmy Akcess Edukacja, kra-
jowego dystrybutora zesta-
wów LEGO® Education. To 
nie jest tak, że Studio LEGO® 
Education diametralnie zmie-
ni nasze podejście do samej 
edukacji. Są bowiem pewne 
standardy, których nie może-
my i nie zamierzamy zmieniać. 
Tak wyposażona pracownia 
otwiera przed nami - a przede 
wszystkim uczniami - zupełnie 
nowe możliwości w zakresie 
rozwoju kreatywności, rozbu-
dzania wyobraźni i zachęcania 
do uczenia się. Staramy się 
przenosić te wartości do szkol-

nej klasy, by rozwijać bardziej 
angażujące środowisko do 
pracy, sprzyjające procesowi 
edukacyjnemu. Poprzez zesta-
wy LEGO® Education możliwe 
jest dostarczenie dzieciom 
namacalnych przedmiotów 
obrazujących zagadnienia, 
o których się uczą. Właśnie ta-
kie działanie zmienia sposób, 
w jaki przebiega proces dy-
daktyczny.

Proszę wytłumaczyć w jak 
najprostszy sposób, czym 
właściwie jest pracownia 
LEIS, jakie narzędzia są w niej 
wykorzystywane?

Mateusz Nitka: Pracownia 
LEIS to dedykowana pra-
cownia LEGO® Education do 
prowadzenia zajęć z robotyki 
i nauki programowania dosto-
sowana dla uczniów w różnym 
wieku. Wykorzystujemy w niej 
rozmaite zestawy klocków 
LEGO® Education, które są 
dostosowane do możliwości 
i umiejętności uczniów. Pra-
cownia wyposażona jest rów-
nież w nowoczesne tablety 
oraz komputery, na których 
nasi podopieczni mogą zgłę-

biać tajniki kodowania i pro-
gramowania już od najmłod-
szych lat. 

Jak do tego doszło, że wła-
śnie w Kobylnicy powstała ta 
pracownia? Według informa-
cji, które przekazujecie, jest 
to jedna z dwóch tego typu 
w kraju…

Mateusz Nitka: Tak, to druga 
w kraju (pierwsza powstała 
w Ostrowcu Świętokrzyskim) 
ale pierwsza w szkole pu-
blicznej w Polsce. Aby mogła 
powstać u nas w Kobylnicy, 
musieliśmy spełnić wiele wy-
magań, jakie firma LEGO® 
przed nami stawiała. Nawią-
zaliśmy ścisły kontakt z firmą 
AKCESS Edukacja, która jest 
oficjalnym dystrybutorem ze-

stawów LEGO® Education na 
Polskę. Udało nam się dojść 
do porozumienia i ustalić wa-
runki współpracy. Konieczny 
przede wszystkim był remont 
sali. Tutaj z pomocą przyszedł 
nam Wójt Gminy Kobylnica  
i Dyrektor szkoły. Niezbędne 
było wyposażenie sali w certy-
fikowane meble: stoliki, krze-
sła, biurka dla dzieci. Znów 
pomoc Władz Gminy i Dyrek-
cji okazała się niezastąpiona. 
Klocki LEGO Education, które 
posiadaliśmy w szkole (zaku-
pione w ramach budżetu oby-
watelskiego KOBO) nie były 
wystarczające do otwarcia 
pracowni, dlatego dokona-
liśmy zakupu kilku dodatko-
wych zestawów, dedykowa-
nych specjalnie dla edukacji 
wczesnoszkolnej ze środków 
naszego Stowarzyszenia Edu-
kacyjnego INNOWACJA. Po-
zyskaliśmy też dodatkowe 
środki pieniężne od Gminy 
Kobylnica i Powiatu Słupskie-
go, co umożliwiło nam wyko-
nanie prac końcowych, czyli 
montaż żaluzji okiennych oraz 
dekoracje wnętrza Sali. 

Jak sami uczniowie i ich 
rodzice reagują na to, że taka 
pracownia powstała? Czy po 
uczniach widać jakieś zwięk-
szone zainteresowanie na-
uką?

Bartosz Miodek: Tak na-
prawdę to nasza inicjatywa 
była wynikiem oczekiwań na-
szych uczniów wobec wdra-
żania nowych technologii, 
w szczególności związanych 
z programowanie klocków 
LEGO® Education. Odkąd kloc-
ki pojawiły się w szkole i stały 
się elementem zajęć kompu-
terowych i informatyki, nasi 
podopieczni bardzo chcieli 
doskonalić swoje umiejętno-
ści i rozwijać pasję związaną 
z klockami LEGO® Education. 

To często przekłada się na 
efekty kształcenia z innych 
przedmiotów, np. matematy-
ki, fizyki, przyrody. By proces 
uczenia się był skuteczny, waż-
na jest motywacja wewnętrz-
na. Niestety, uczniowie często 
są motywowani negatywnie 
strachem, niskimi wynikami 
ze sprawdzianów, czy presją 
w domu. My chcemy dać im 
coś tak ekscytującego, by sami 
zechcieli być tego częścią, uru-
chomić ich zaangażowanie, 
by chcieli być lepsi i uczyli się 
z przyjemnością.  Na naszych 
zajęciach dzieci świetnie się 
bawią, ale my przy okazji ich 
pracy przemycamy im wie-
le treści z nauk ścisłych oraz 
kształtujemy kompetencje 
miękkie od najmłodszych lat, 
które są niezwykle cenione 
przez pracodawców. 

Ilu uczniów obecnie korzy-
sta z tej pracowni?

Mateusz Nitka: Z pracowni 

korzystają uczniowie naszej 
szkoły, podczas zajęć kom-
puterowych i informatyki. 
W pracowni prowadzone są 
również koła zainteresowań 
dla naszych uczniów. Jest ona 
ogólnodostępna, jak każda 
klasa w szkole.

Ciężko pokusić się o jakąś 
dokładną liczbę. Obecnie 
z dodatkowych zajęć korzy-
sta ponad 60 dzieci ale liczba 
ta stale wzrasta. To nie tylko 
uczniowie naszej szkoły ale 
również dzieci ze Słupska 
i okolicznych miejscowości. 

Mówicie już o przyszłości. 
Macie śmiałe plany, by uru-
chomić drugą nowoczesną 
pracownię. Czy dalej to pod-
trzymujecie?

Bartosz Miodek: Tak, mamy 
już konkretne plany zarów-
no w zakresie oferty eduka-
cyjnej jak i rozwoju naszego 
Stowarzyszenia i współpra-
cy z wieloma instytucjami. 

W pierwszej kolejności nasze 
inwestycje koncentrować się 
będą na dostosowaniu dru-
giej sali komputerowej do 
zajęć z robotyki, aby wyglą-
dała podobnie i spełniała taką 
samą funkcję. To aktualnie za-
danie priorytetowe. Ponadto 
zamierzamy pozyskać środki 
na wzbogacenie warsztatu 
naszej pracy w nowe zestawy 
klocków oraz zakupić roboty 
edukacyjne dla najmłodszych. 
Nie ukrywamy, że mamy wie-
le pomysłów. Postaramy się 
je sukcesywnie realizować. 
Zachęcamy do odwiedzenia 
naszego profilu na FB oraz 
śledzenia strony internetowej 
www.robotyka.spkobylnica.
pl gdzie znajdą Państwo naj-
nowsze informacje w zakresie 
naszych działań. 

Rozmawiał 
Karol Kotusiewicz

Druga taka pracownia w kraju. Robotyki 
i programowania uczyć się będą w pracowni LEGO

W Y W I A D  K U R I E R A
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Szesnasty raz 
wręczono „Srebrne 
Niedźwiedzie”. 
Wśród laureatów 
firma Tołłoczko 
z Kruszyny

Szesnaste już rozstrzygnię-
cie konkursu "Srebrny 
Niedżwiedź - Lider Promocji 
Słupskiej Gospodarki" 
w tym roku zbiegło się 
z obchodami jubileuszu 
25-lecia Słupskiej Izby Prze-
mysłowo-Handlowej. 

Recykling podłoża na Wodnej 
pozwoli na realne oszczędności
W połowie grudnia ma zostać ukończony pierwszy etap remontu ulicy 
Wodnej w Kobylnicy. Nowa nawierzchnia zostanie wykonana w oparciu 
o metodę recyklingu istniejącego na tym odcinku podłoża. 

Nowoczesna metoda bu-
dowy, którą bydgoska firma, 
wykonawca robót, będzie sto-
sowała w tym miejscu, zyskuje 
na popularności w całym kraju. 
Pozwala bowiem na przygoto-
wanie nawierzchni o dużo ko-
rzystniejszych właściwościach. 

Opiera się ona na wykorzy-
staniu odpowiednich środków 
chemicznych, które wykorzy-
stują naturalne właściwości 
pierwiastków chemicznych 
znajdujących się w gruncie 
rodzimym - takich jak np. Glin. 
W wyniku ich połączenia do-
prowadza się do aktywacji 
reakcji chemicznych, w wyni-
ku których powstają wiązania 
chemiczne o właściwościach 
niewysadzinowych, a uzyska-

na jednolita warstwa podbu-
dowy daje się formować i na-
biera cech hydrofobowych.

Jednocześnie praca recy-
klera daje nam możliwość roz-
drobnienia frakcji materiałów, 
które były wprowadzane do 
gruntu w ramach bieżącego 
utrzymanie dróg we wcze-
śniejszych latach eksploatacji 
drogi. Większe frakcje i mate-
riał, taki jak np. kamienie polne 
są usuwane ręcznie. 

Prace te dają więc możli-
wość przygotowania gruntu 
do lepszego zagęszczenia mie-
szanki podbudowy, a wzboga-
cony grunt mieszanką spoiw 
hydraulicznych i jonowymien-
nych skutkuje zamknięciem 
porów, uniemożliwiając tym 

samym penetracje wody. Pro-
ces ten zastępuje konieczność 
budowy koryta drogi, a co się 
z tym wiąże - zbędne staje się 
wywożenie gruntu i wbudo-
wanie w to miejsce nowego 
materiału np. kruszywa.

W przypadku ulicy Wod-
nej, szacuje się, że odpo-
wiednie przygotowanie 
gruntu, w oparciu o trady-
cyjną metodę, rodziłaby ko-
nieczność wymiany około 
930 m3. Zastosowanie meto-
dy recyklingu pozwala więc 
na zaoszczędzenie środków 
związanych z jego przygoto-
waniem. 

Modernizacja ulicy Wod-
nej nie ograniczy się jed-
nak do wymiany samej 

nawierzchni. W ciągu naj-
bliższych kilkunastu tygo-
dni bydgoska firma, która 
zwyciężyła w postępowaniu 
przetargowym na realizację 
tego zadania, po obu stro-

nach wykona także pobocza 
utwardzone z kruszywa oraz 
przygotuje odpowiednią do-
kumentację odbiorową. 

Prace związane z remon-
tem pierwszego etapu ulicy 

Wodnej pochłoną niemal 
400 tysięcy złotych. Umowę 
na realizację zadania podpi-
sano 6 listopada w Urzędzie 
Gminy Kobylnica. 

To podwójne wydarzenie mia-
ło miejsce w piątkowy wieczór 
(19 października) w siedzibie 
słupskiej filharmonii. Konkurs, 
który od 1998 roku jest jedną 
z najważniejszych imprez go-
spodarczych w regionie słup-
skim, po raz kolejny patronatem 
objął marszałek województwa 
pomorskiego, a jednym z naj-
ważniejszych gości był Andrzej 
Arendarski, prezes Krajowej Izby 
Gospodarczej.

Prestiżowe statuetki przyzna-
no w kilku kategoriach. Wśród 
firm mikro i małych przedsię-
biorstw tryumfowała firma 
Tołłoczko Tomasza Tołoczko 
z Kruszyny, która specjalizuje się 
w produkcji i sprzedaży natural-
nych mięs i wędliny. 

Wieczór zakończył koncert 
Hanny i Romualda Spychalskich, 
którzy zaprezentowali wiązankę 
starych przebojów. Potem jesz-
cze długo nieoficjalnie rozma-
wiano przy okolicznościowym 
bufecie. 

Unia Europejska a region. Dyskusja w SIT
Wymiana dobrych praktyk i doświadczeń związanych z wykorzystywaniem funduszy europejskich – to główny cel kon-
ferencji „Polityka regionalna Unii Europejskiej w aspekcie regionu słupsko – koszalińskiego”, która w połowie październi-
ka odbyła się w Słupskim Inkubatorze Technologicznym. 

Celem pierwszego 
z paneli dyskusyjnych była 
wymiana dobrych praktyk 
i doświadczeń związanych 
z działalnością proeuro-
pejską, w szczególności 
w zakresie budowania 
partnerstw międzynaro-
dowych, realizacji projek-
tów z dofinansowaniem 
środków europejskich, 
a także podejmowania 
działań popularyzator-
skich i edukacyjnych 

związanych z polityką Unii 
Europejskiej.

Do grona panelistów 
zaproszono między inny-
mi Wójta Gminy Kobylni-
ca. Leszek Kuliński w swo-
im wystąpieniu zwracał 
uwagę na ilość i charakter 
projektów realizowanych 
na przestrzeni lat przy 
wsparciu europejskich 
funduszy. 

- W latach 2015 – 2018 
dochody uzyskane z UE 

osiągną ponad 18 milio-
nów złotych. Taka pula 
środków pozwoliła na re-
alizację wielu inwestycji 
– podkreślał Wójt. Swoimi 
osiągnięciami w zakresie 
pozyskiwania środków 
z unijnej kasy chwalili się 
również Adam Sędziń-
ski – Sekretarz Gminy 
Słupsk, Justyna Pluta – 
Dyrektor Wydziału Zarzą-
dzania Urzędu Miejskie-
go w Słupsku oraz Ewa 

Krzaczkowska – Dyrektor 
Słupskiego Inkubatora 
Technologicznego. 

W drugim panelu wystą-
piła Anna Modzelewska 
z Dyrekcji Generalnej ds. 
polityki regionalnej i miej-
skiej Komisji Europejskiej 
oraz Piotr Kaczyński – wy-
kładowca Europejskiego 
Instytutu Administracji 
Publicznej w Maastricht, 
ekspert Team Europe. Mo-
deratorem konferencji był 

Rafał Kuligowski – kierow-
nik Punktu Informacji Eu-
rope Direct – Słupsk.

Celem panelu była dys-
kusja nad przyszłością 
Unii Europejskiej, sytuacja 
geopolityczna w Europie 
po Brexicie, wyzwania, 
z jakimi będzie musiała 
zmierzyć się Unia Euro-
pejska oraz pozycja Polski 
w tej organizacji między-
narodowej.
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Sto kartek dla Niepodległej 
od uczniów z Kwakowa

Dzięki inicjatywie kilku 
nauczycieli - entuzjastów 
z SP Nr 2 w Bieczu, SP Nr 2 
w Kępnie, Zespołu Szkolno-
-Przedszkolnego w Rokici-
nach Podhalańskich oraz SP 
Nr 130 w Łodzi, dzieci z kil-
kuset polskich szkół mogły 
uczestniczyć w wyjątkowej 
akcji „Sto pozdrowień na 
100-lecie Niepodległości”. 
W trakcie trwania projektu 
uczniowie, przy wsparciu 
nauczycieli, tworzyli i rozsy-
łali kartki z pozdrowieniami 
do stu szkół w stu miastach 
Polski.

- W tym przedsięwzięciu 
nie mogło też zabraknąć 
naszych dzieci. Uczniowie 
klasy piątej, siódmej i ósmej 
ze Szkoły Podstawowej im. 
Polskich Olimpijczyków 
w Kwakowie z ogromnym 
zapałem włączyli się w ten 

projekt. Kilka tygodni temu, 
w atmosferze radości i świet-
nej zabawy wspólnie zre-
dagowali treść pozdrowień, 
następnie wypisali je na stu 
widokówkach przedstawia-
jących Gminę Kobylnica. 
Całość odpowiednio zaadre-
sowali i wysłali do stu szkół 
rozsianych w całym kraju 
– przyznaje Katarzyna Szy-
mańska, która koordynowała 
akcję w kwakowskiej szkole.

Niemniej ciekawym eta-
pem akcji okazało się ocze-
kiwanie na sto odpowiedzi 
- pocztówek z pozdrowie-
niami z tych szkół. W jednej 
z sal lekcyjnych, na ścianie, 
został wyrysowany ogrom-
ny kontur Polski. Gdy kolej-
na pocztówka docierała do 
szkoły, dzieci miały za zada-
nie wspólnie odczytać po-
zdrowienia, odnaleźć daną 

miejscowość na mapach i we 
właściwym punkcie umiej-
scowić ją i przypiąć w kon-
turze. 

Uczniowie kwakowskiej 
podstawówki wymienili się 
w ten sposób pozdrowienia-
mi z dziećmi między innymi 
ze szkół z Krosna, Rzeszowa 
i Kasinki Małej, wsi sąsia-
dującej z rodzinną miejsco-
wością Justyny Kowalczyk. 
W podsumowaniu akcji 
szkoły będą się wymieniać 
fotografiami zapełnionych 
pocztówkami map na fanpa-
ge’u stworzonym na jednym 
z portali społecznościowych.

Akcja początkowo miała 
objąć swoim zasięgiem sto 
szkół, ale z uwagi na ogrom-
ne zainteresowanie, trzeba 
było pogrupować szkoły, 
których w rezultacie było 
ponad 600. 

W dobie e-maili, inter-
netowych komunikatorów, 
sms-ów, wideorozmów i go-
towych do wysłania smsem 
grafik, tekstów i emotikon, 
akcja „100 pozdrowień na 
100 – lecie Niepodległości” 
odniosła niespodziewanie 
ogromny sukces. 

- Dzieci mogły sobie przy-
pomnieć klasyczny, wyparty 
już prawie przez nowocze-
sność, sposób kontaktowa-
nia się. Nie bez znaczenia 
są też nawiązane kontakty, 
poczucie wspólnoty, mimo 
dzielących setek kilome-
trów. Wszyscy mają nadzieję, 
że zawiązane w tak wyjąt-
kowym czasie znajomości 
międzyszkolne przetrwają 
dłużej, może nawet 100 lat 
– podkreśla Katarzyna Szy-
mańska.

„Sto pozdrowień na 100-lecie Niepodległości” – to tytuł akcji, która połączyła setki szkół z całego kraju. 
Nietypowy sposób uczczenia przez nie historycznego wydarzenia w dziejach naszej ojczyzny okazał 
się wyjątkową lekcją geografii, patriotyzmu i sposobem na poznanie popularnej jeszcze kilkanaście lat 
temu metody komunikowania się. 

Kwakowo. 
1100 metrów 
dla Niepodległej
Dla upamiętnienia 100. rocznicy odzyskania 
przez Polskę niepodległości Szkoła Podsta-
wowa im. Polskich Olimpijczyków w Kwa-
kowie zorganizowała wyjątkowy bieg. 150 
osób, a wśród nich uczniowie, nauczyciele 
i mieszkańcy, miało do pokonania trasę 
o długości 1100 metrów. 

„Bieg dla Niepodległej”, bo taką nosił nazwę wyścig, który 
postanowiła zorganizować kwakowska szkoła, idealnie wpisu-
je się w charakter funkcjonowania placówki, od dawna słyną-
cej z kładzenia dużego nacisku na sport i promowanie aktyw-
ności fizycznej wśród uczniów. Tym razem pomysłodawcom 
wydarzenia udało się połączyć sportowy charakter imprezy 
z historycznie ważną chwilą – 100. rocznicą odzyskania przez 
Polskę niepodległości.

Dystans, jak i pora rozpoczęcia biegu, miały symboliczne 
znaczenie. Ponad 150 osób, które zdecydowało się wziąć udział 
w wydarzeniu, miało do pokonania dystans 1100 metrów. Pla-
nując trasę o właśnie takiej długości organizatorzy chcieli na-
wiązać do daty 11 listopada, a więc Święta Niepodległości.

Na mecie uczestników witali najmłodsi uczniowie miejsco-
wej szkoły, którzy w rękach trzymali białe i czerwone balony, 
a także flagi narodowe. Jak zgodnie twierdzili uczniowie, ak-
tywne upamiętnienie Święta Niepodległości na długo zapad-
nie w ich pamięć.

Niepodległościowy 
Mazurek Dąbrowskiego 

Wspólne śpiewanie Ma-
zurka Dąbrowskiego zor-
ganizowano 9 listopada 
w Gminnym Centrum Kul-
tury i Promocji w Kobylnicy, 
a do udziału w akcji dyrek-
cja podstawówki zaprosiła 
uczniów pozostałych szkół. 
Wszystkie zwrotki hym-
nu narodowego zaśpie-
wało więc kilkudziesięciu 
uczniów, nauczycieli i pra-
cowników oświaty. W akcję 
włączyli się również przed-

stawiciele urzędu gminy oraz 
poszczególnych placówek 
i jednostek organizacyjnych. 
W drugiej części uczniowie 
zaprezentowali program 
artystyczny, w którym przy-
pomnieli historię wydarzeń 
z okresu odzyskania przez 
Polskę niepodległości. W in-
teresujący i nieszablonowy 
sposób zwrócili uwagę na 
znaczenie wydarzeń i posta-
ci z tamtego okresu. 

W akcji „Rekord dla Nie-

podległej” ogłoszonej przez 
minister edukacji narodowej 
oraz Radę Dzieci i Młodzieży 
wzięło udział ponad 4,8 mln 
uczniów i  prawie 470 tys. 
nauczycieli i  pracowników 
oświaty (468 930) z  ponad 
24 tys. przedszkoli, szkół 
oraz placówek oświatowych 
z całego kraju.

Galerię z wydarzenia 
można znaleźć na stronie 
internetowej Gminy Ko-
bylnica.

Wśród ponad 24 tys. szkół, przedszkoli i placówek oświatowych w kraju, 
które zgłosiły się do udziału w akcji "Rekord dla Niepodległej" i odśpiewania 
wspólnie hymnu narodowego, znalazła się Szkoła Podstawowa im. Jana 
Kochanowskiego w Kończewie. 

Mazurek Dąbrowskiego 
(słowa: Józef Wybicki, 1797 r.) 

Jeszcze Polska nie zginęła, 
Kiedy my żyjemy. 
Co nam obca przemoc wzięła, 
Szablą odbierzemy. 

Marsz, marsz Dąbrowski, 
Z ziemi włoskiej do Polski. 
Za twoim przewodem 
Złączym się z narodem. 

Przejdziem Wisłę, 
przejdziem Wartę, 
Będziem Polakami. 
Dał nam przykład Bonaparte,
Jak zwyciężać mamy.. 

Marsz. marsz... 

Jak Czarniecki do Poznania 
Po szwedzkim zaborze, 
Dla ojczyzny ratowania 
Wrócim się przez morze. 

Marsz. marsz... 

Już tam ojciec do swej Basi 
Mówi zapłakany - Słuchaj jeno, 
pono nasi Biją w tarabany 

Marsz. marsz... 

9 i 10 listopada KGW Kobylnica wspólnie ze Stowa-
rzyszeniem Aktywnych Mieszkańców Gminy Kobylni-
ca wzięło udział w I Pomorskim Przeglądzie Twórczości 
Ludowej EtnoBaltica. Przegląd zorganizowany został 
przez Centrum Kultury i Bibliotekę Publiczną Gminy 
Słupsk, przy wsparciu Narodowego Centrum Kultury. 
Jednym z jego głównych celów była popularyzacja 
i promocja dorobku Kół Gospodyń Wiejskich oraz 
propagowanie i prezentowanie lokalnego rękodzieła. 
Pierwszego dnia Koła Gospodyń Wiejskich, biorące 
udział w przeglądzie, zaprezentowały się w trzech 
kategoriach: artystyczna prezentacja sceniczna, po-
trawa z gęsiny oraz stoisko rękodzielnicze. W zma-
ganiach tych Panie i Panowie z Kobylnicy wywalczyli  
II miejsce. Drugiego dnia wydarzenia, KGW Kobylnica 
i Stowarzyszenie Aktywnych Mieszkańców Gminy Ko-
bylnica przygotowały stoisko gastronomiczne, przy 
którym każdy mógł skosztować ciekawych potraw, 
przygotowanych z wykorzystaniem gęsiny.   
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STRAŻNICY DZIECIOM
IV edycja świątecznej zbiórki pod hasłem 

„Strażnicy dzieciom” ruszyła 26 listopada i po-
trwa do 14 grudnia.

- Zachęcamy do przekazywania przedmio-
tów w dobrym stanie, które później trafią, 
w formie podarunków świątecznych, do mło-
dych mieszkańców gminy – informują kobyl-
niccy strażnicy. 

W siedzibie Straży Gminnej 
w Kobylnicy przy ul. Wodnej 20/ 2 w godz. 
7.30 do 15.30 od poniedziałku do piątku  
można przynosić np. zabawki, książki, gry, ko-
lorowanki, mazaki, kredki jak również przed-
mioty, które mogłyby stać się miłym prezen-
tem związanym np. z hobby.

Zachęcamy do wzięcia udziału w zbiórce, 
otwórzmy serca i zróbmy maluchom prezent. 
Mikołaj czeka na darczyńców.

Mandaty 
za kopciucha

Od listopada Straż Gminna może 
karać za łamanie przepisów ustawy 
antysmogowej, w tym za palenie 
w piecu węglem złej jakości oraz mo-
krym drewnem. Tak wynika z nowych 
wytycznych, które mają wypełnić 
obecnie istniejącą lukę w prawie. 

W przygotowanym przez resort 
spraw wewnętrznych i administra-
cji rozporządzeniu zwiększono 
uprawnienia strażników gminnych 
i miejskich w zakresie kontroli wy-
korzystywanych przez poszczególne 
gospodarstwa paliw. 

Jak uzasadniali autorzy zmian do-
tychczas obowiązująca egzekucja 
odpowiedzialności karnej z tytułu na-
ruszenia przepisów uchwał antysmo-
gowych nie była na tyle skuteczna, by 
mogła nadal obowiązywać. W prakty-
ce okazywało się bowiem, że nawet 
w przypadkach stwierdzenia nie-
prawidłowości, czy nawet skrajnego 
łamania obowiązujących norm, po-
jawiały się poważne trudności wyni-
kające z braku mechanizmu umożli-
wiającego podjęcie przez strażników 
natychmiastowej w skutkach reakcji 
prawno-karnej. 

- Dzięki rozporządzeniu, strażnicy 
gminni będą mogli nałożyć mandat 
za stosowanie niewłaściwego paliwa 
tj. mułów i flotokoncentratów węglo-
wych (kopalniane błoto), węgla bru-
natnego, węgla kamiennego w po-
staci sypkiej o uziarnieniu, biopaliwa 
zawierającego biomasę o wilgotności 
powyżej 20 procent, mokrego drew-
na – informuje Piotr Der, komendant 
Straży Gminnej w Kobylnicy. 

W praktyce oznacza to, że funkcjo-
nariusze straży gminnej będą mogli 
skontrolować, czy kupiony węgiel 
posiada odpowiedni certyfikat. Do-
kument jest wydawany w składach 
opałowych. Natomiast do pomiaru 
wilgotności palonego drewna mogą 
wykorzystywać pakiet odpowiednich 
narzędzi. 

Podczas kontroli pieca jak i stoso-
wanego paliwa przez mieszkańców 
Gminy Kobylnica strażnicy w razie 
napotkanych nieprawidłowości naj-
pierw będą udzielać stosownych po-
uczeń, w razie permanentnego nie-
stosowania się do nich będą mogli 
wystawić mandat karny.

Ostatni raport Najwyższej Izby 
Kontroli w sprawie zanieczyszcze-
nia powietrza w naszym kraju nie 
pozostawia żadnych złudzeń. Zda-
niem ekspertów, Polska jest czar-
nym punktem na mapie Europy. Aż 
19 z 20 miast w Europie najbardziej 
skażonych rakotwórczym benzo(a)pi-
renem mieści się w Polsce. Zdecydo-
wanie najgorszym powietrzem oddy-
chają mieszkańcy południowej części 
kraju. Ci z pasa środkowego mają 
“powietrze zróżnicowane”. Smog 
zaś najmniej powinien przejmować 
Polaków z północy. Na świecie 600 
tys. dzieci umiera rocznie z powodu 
ostrych infekcji dróg oddechowych 
spowodowanych zanieczyszczonym 
powietrzem.

 W SKRÓCIE Gmina Kobylnica wyróżniona 
za aktywizację sportową dzieci i młodzieży
Dziennik Gazeta Prawna w tym roku po raz drugi zorganizował ranking, którego celem było wyłonienie 
i nagrodzenie samorządów wyróżniających się w zakresie aktywizacji dzieci i młodzieży. Wśród najwyżej 
ocenionych w kategorii gmin wiejskich znalazła się Kobylnica, która zajęła 4. miejsce w tej kategorii. 

Do udziału w konkursie mogły zgłaszać się 
gminy wiejskie, miejsko-wiejskie, miasta do 100 
tys. mieszkańców oraz miasta powyżej 100 tys. 
mieszkańców. Ranking miał na celu wyłonienie 
i nagrodzenie samorządów, które wyróżniają się 
dużą aktywnością w zakresie aktywizacji sporto-
wej tj. inwestują w sport – angażują środki bu-
dżetowe na ten cel, podejmują się budowy no-
wych obiektów czy urządzeń sportowych. 

Wręczenie nagród laureatom odbyło się 16 
października w Kielcach, w trakcie konferencji 
„Czas wolny Polaków”. W kategorii gmin wiej-
skich na 4. pozycji uplasowała się Kobylnica.

W trakcie całego roku odbywa się tutaj wiele 
imprez związanych z różnymi dyscyplinami spor-
tu, wśród których znajdują się także te o zasięgu 
ponadregionalnym, ogólnopolskim a nawet 
międzynarodowym. Młodzi ludzie mogą rozwi-
jać się w prężnie działających klubach sporto-

wych i stowarzyszeniach, a osiągane przez nich 
sukcesy są doskonałą formą promocji zdrowego 
i aktywnego stylu życia. 

Samorząd systematycznie stara się natomiast 

unowocześniać funkcjonującą infrastrukturę, by 
stwarzać możliwie najlepsze warunki do upra-
wiania sportu.

Święto Ziemniaka w Reblinie 
Skąd pochodzi ziemniak? Jak inaczej jest nazywany? Kiedy sadzimy ziemniaki? Odpowiedzi między innymi na te 
pytania padły podczas imprezy, która odbyła się 17 listopada w świetlicy wiejskiej w Reblinie. Okazją do rozmów 
o jednym z najpopularniejszych w Polsce warzyw było Święto Ziemniaka. 

Organizatorzy, czyli Stowarzyszenie "Aktywni 
Mieszkańcy Gminy Kobylnica" zadbali o to, by 
całą imprezę wypełniło wiele atrakcji. Poza tra-
dycyjnym pieczeniem ziemniaków w ognisku 
odbyły się też ziemniaczane konkursy. 

W jednym z nich, w którym o zwycięstwie de-
cydowałą odległość, na jaką wyrzucono warzy-

wo, rywalizacja dostarczyła wielu emocji. Najda-
lej ziemniaka udało się posłać Oskarowi Kunc. 
Kolejne miejsce na podium zajęli Tomek Segeń 
i Piotr Startek.

Specjalnie z myślą o kobietach zorganizowa-
no natomiast konkurs, w którym nieliczyła się 
siła, a precyzja i zwinność. Uczestniczki musiały 

obrać warzywo z najdłuższą skórką. Najlepsze 
okazały się: Iga Rudnik, Ania Postek oraz Elżbie-
ta Surmacz.

Zwieńczeniem imprezy była zabawa tanecz-
na organizatorów i wszystkich przybyłych gości 
przy muzyce elektronicznej prowadzonej przez 
Karolinę Nagórską oraz Sandrę Jaroszewicz.

Gmina Kobylnica zaprasza pełnoletnich miesz-
kańców Gminy Kobylnica, na bezpłatne badania dot. 
boreliozy i wirusa HCV w ramach Programów profi-
laktyki i wczesnej diagnostyki boreliozy i wirusa HCV.

Badania wykonuje NZOZ w Kobylnicy, ul. Głów-
na 54A, tel. 59 842-90-49 w każdy czwartek od 
godz. 9. Obowiązuje wstępna rejestracja osobista 
lub telefoniczna. Szczegóły dostępne są na stronie in-
ternetowej Gminy Kobylnica.

BEZPŁATNE BADANIA
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Baran 
21.03 – 20.04

W pierwszych 
dniach grud-
nia musisz 

liczyć się z koniecznością 
uregulowania zobowiązań 
towarzysko – biznesowych. 
Pojawi się wiele niespo-
dzianek oraz satysfakcjo-
nujących sytuacji. Finanse 
– nie ulegaj złudzeniom, bo 
mogą wpakować Cię w kło-
poty, ale na szczęście for-
tuna wbrew oczekiwaniom 
może Cię hojnie obdarzyć. 
Praca – aby osiągnąć satys-
fakcjonujące efekty, niektó-
re zadania należy powtarzać 
po kilka razy. Dom – mimo, 
że niektóre sytuacje nie 
będą po Twojej myśli, osta-
tecznie wszystko dobrze się 
skończy. Miłość – pilnuj, aby 
uczucia wróciły na właściwe 
tory. Karta Tarota: Dwójka 
mieczy / chwilowa poprawa 
na większe zmiany musisz 
trochę poczekać. Twój los: 
naucz się wypośrodkowania 
pomiędzy walką a dosto-
sowaniem się. Dobra rada: 
pamiętaj, wiara czyni cuda.

Byk 
21.04 – 21.05

Los nakaże 
Ci uporząd-
kowanie róż-

norakich powiązań part-
nerskich. Może dotyczyć 
też finansów i weryfikację 
układów osobistych, które 
zmienią swój kształt i zna-
czenie. Finanse – z zaległo-
ściami pomału wyjdziesz 
na prostą, a perspektywa 
na przyszłość zaczyna 
być zadawalająca. Praca 
– podświadomość wy-
korzystuje Twoją pamięć 
doświadczeń z przeszłości 
i przekształca w wiedzę, 
abyś mógł je zastosować 
w praktyce zawodowej. 
Dom – zacznij zarządzać 
a problemy i nieporozu-
mienia znikną. Miłość – 
niezależnie od tego, co się 
dzieje, zaufaj przeznacze-
niu. Karta Tarota: /Dwój-
ka denarów/ - możliwa 
pomoc krewnych w celu 
osiągnięcia zysków. Twój 
los: naucz się wykorzysty-
wania okazji. Dobra rada: 
Teraz podejmij konkretne 
działania.

Bliźnięta 
22.05 – 21.06

Los wzmocni 
Twój zapał 

i energię abyś raz na za-
wsze uwolnił się od kłopo-
tliwych problemów. Poja-
wi się wyjątkowa okazja, 
a nawet konieczność upo-
rania się z trudnościami, 
co umożliwi oczyszczenie 
na koniec miesiąca. Fi-
nanse – musisz się trochę 
nagłówkować, aby wypro-
wadzić sprawy na prostą. 
Praca – dobry czas na 
rozwój zawodowy. Pewne 
szanse z przeszłości mo-
żesz teraz wykorzystać. 
Dom – choć nie wszystko 
układa się po Twojej my-
śli, z czasem wszystko się 
uładzi. Miłość – uczucia 
odżywają i możesz bu-
dować lepszą przyszłość. 
Utrzymuj ten nowy kie-
runek. Nie zbaczaj z tej 
drogi. Karta Tarota: Piątka 
Denarów / Pojawi się moż-
liwość zmiany sposoby za-
rabiania pieniędzy. Twój 
los: Prowokuje ciebie do 
miłego odnoszenia się 
do samego siebie. Dobra 
rada: Pamiętaj, że Twoje 
akcje stale rosną.

Rak 
22.06 – 22.07

Grudzień mo-
notonny raczej 

nie będzie. Pojawi się wie-
le kwestii do rozwikłania 
w sposób zdecydowany 
i ostateczny. Los dostar-
czy Ci wystarczająco dużo 
energii, aby rozprawić się 
z wszystkimi dylematami. 
Finanse – nie czekaj, aż 
ktoś coś za Ciebie załatwi. 
Bierz sprawy w swoje ręce, 
a sprawy będą układać się 
po Twojej myśli. Praca – 
cokolwiek będzie się dzia-
ło, nie rezygnuj z pojawia-
jących się propozycji. One 
zaprocentują pozytywnie 
w przyszłości. Dom – war-
to postawić na swoim. 
Miłość – trzymaj się sta-
bilnego związku. Karta 
Tarota: Szóstka buław / 
pojawi się uśmiech losu, 
dzięki temu zakończy się 
trudny czas. Twój los: mu-
sisz wzmocnić swój układ 
nerwowy. Dobra rada: Nie 
uzależniaj się od decyzji 
innych osób.

Lew 
23.07 – 23.08

Pojawi się 
sporo inte-
r e s u j ą c y c h 

wydarzeń, będą oryginalne 
niespodzianki, a napływa-
jące wieści przyniosą wiele 
radości, a nawet zdziwie-
nia. Wszystko potoczy się 
zgodnie z Twoimi życzenia-
mi i oczekiwaniami. Finan-
se – spróbuj się odważyć 
i zawalczyć o swoje. Nie 
powtarzaj starych błędów. 
Praca – niczego nie przy-
spieszaj. Nawet, gdy coś 
się opóźnia, to będzie dzia-
łać na Twoją korzyść. Dom 
– problemy domowe po-
winny zostać rozwiązane 
w czterech ścianach. Utrzy-
manie tajemnicy wyjdzie 
wszystkim domownikom 
na dobre. Miłość – panuj 
nad emocjami, a reszta 
się ułoży. Karta Tarota: 
Zawieszony/ uważaj, aby 
nie wplątać się w związek, 
z którego trudno będzie Ci 
się wyplątać. Twój los: na-
bierz większego dystansu 
do sytuacji, kiedy coś nie 
wychodzi zgodnie z Twoją 
wolą. Dobra rada: Przymu-
szanie kogokolwiek do cze-
gokolwiek to zły obyczaj 
(nawet w dobrej wierze). 

Panna 
24.08 – 23.09

W tym mie-
siącu los do-
starczy Ci 

wiele ekscytacji i nieprze-
mijających wrażeń i emocji. 
Intuicja pomoże Ci w odkry-
waniu swoich możliwości 
oraz rzeczy dotąd niezna-
nych. Finanse – mogą po-
jawiać się niespodziewane 
sytuacje, nad którymi trze-
ba pogłówkować, aby wyjść 
na prostą. Praca – przestań 
zwracać uwagę na pojawia-
jące się problemy. Staraj się 
dobrze pracować, a proble-
my rozwiążą się same. Dom 
– pomyślny bieg wydarzeń. 
Miłość – zastanów się czego 
pragniesz, wówczas działaj. 
Karta Tarota: Kochankowie/ 
jeżeli możesz, odłóż podję-
cie decyzji na później lub po-
radź się kogoś komu ufasz. 
Twój los: bardziej ufaj swoim 
przeczuciom. Dobra rada: 
dbaj o swoich przyjaciół.

Waga 
24.09 – 23.10

Grudzień to 
czas dla Cie-
bie spokoju 

i ogólnej równowagi, dlate-
go nie należy spodziewać się 
specjalnych wzlotów i upad-
ków. Twoje życie towarzyskie 
może Ci dostarczyć różnora-
kich emocji oraz możliwości 
poukładania relacji z bliskimi. 
Los zachęca Cię do podno-
szenia kwalifikacji intelektu-
alnych. Finanse – staraj się 
podejmować konkretne ini-
cjatywy w celu pomnożenia 
pieniędzy. Praca – profesjo-
nalizm w działaniu i dystans 
do własnych emocji zapewnią 
Ci sukces. Dom – pamiętaj, 
że nie masz do końca wpły-
wu na sytuacje zewnętrzne. 
Domownicy niczemu nie są 
winni. Miłość – po prostu 
odpuść, a efekt zaskoczy Cię 
pozytywnie. Karta Tarota: Sió-
demka Buław / Tarot ostrzega 
Cię przed niezdecydowaniem. 
Twój los: wymaga od Ciebie 
tego, czego Ty sama nie wy-
magasz od siebie. Dobra rada: 
Nie przejmuj się tym, co od 
Ciebie nie zależy.

Skorpion 
24.10 – 22.11

Teraz możesz 
liczyć na przy-
pływ uczuć 

i fascynacji, na bogactwo 
wrażeń i otwarcie na innych. 
Będziesz emanować zmysło-
wością i nieodpartym uro-
kiem osobistym. To dobra 
okazja na nowe znajomości 
poparte więzią duchową. 
Finanse – problemy poma-
łu zaczynasz rozwiązywać 
i będą pojawiać się szanse 
i okazje do materialnego 
zabezpieczenia. Praca – na 
wiele kwestii nie będziesz 
mieć wpływu. Najważniej-
sze, abyś spokojnie robił 
swoje. Dom – nie zwracaj 
uwagi na złośliwości, ne-
gatywne reakcje. Szkoda 
Twojego wysiłku. Sytuacja 
się zmieni, gdy przestaniesz 
się przejmować i emocjo-
nować. Miłość – szczęście ci 
sprzyja. Karta Tarota: Piątka 
kielichów – niedostrzeganie 
własnych błędów jest powo-
dem powracających proble-
mów. Twój los: postaraj się 
odnaleźć harmonię w sobie. 
Dobra rada: Informacji szukaj 
w sobie, a nie na zewnątrz.

Strzelec 
23.11 – 21.12

G r u d z i e ń 
okaże się dla 
Ciebie wyjąt-

kowy. Pojawiać się będą 
szczególne możliwości, 
będziesz pełen zapału 
i entuzjazmu. Los przy-
czyni się do bardzo inten-
sywnego wykorzystania 
pojawiających się szans, 
wykazania się zaradno-
ścią i intelektem. Finan-
se – postaraj się wszelkie 
istotne sprawy załatwiać 
z rozwagą, niektóre dzia-
łania odłóż na później, 
gdy pojawią się korzyst-
ne okoliczności. Praca – 
wszystko powinno ukła-
dać się po Twojej myśli. 
Dom – Twoje poświęcenie 
dla bliskich wychodzi im 
na dobre, Tobie również. 
Miłość – na dwoje bab-
ka wróżyła. Karta Tarota: 
Słońce Twoja kariera za-
wodowa może potoczyć 
się nową drogą. Twój los: 
naucz się kreować miłość 
w realu. Dobra rada: Pa-
miętaj, że kto z kim prze-
staje, takim się staje.

Koziorożec 
22.12 – 20.01

Żadne prze-
szkody nie 
z n i w e c z ą 

Twoich przedsięwzięć. 
Twoja siła i wytrwa-
łość pozwolą Ci uporać 
się z każdym kłopotem, 
a intuicja ułatwi wybór 
działań koniecznych do 
wyjścia z problemów. Fi-
nanse – bądź konsekwent-
ny w swoich działaniach, 
jeśli nie zwątpisz – wy-
grasz. Praca – musisz na-
dążać za zmieniającym się 
sytuacjami, aby utrzymać 
rytm napędzający nową, 
lepszą koniunkturę. Dom 
– będziesz wprowadzać 
różne modyfikacje. Moż-
liwy jest remont, prze-
prowadzka, itp. Miłość 
– pokochaj siebie. Karta 
Tarota: Dziewiątka Dena-
rów – uważaj, bo w Twoim 
domu może pojawić się 
złodziej. Twój los: naucz 
się jasno definiować swo-
je potrzeby.

Wodnik 
21.01 – 18.02

Los wzmocni 
Twój poten-
cjał intelektu-

alny, który poprowadzi Cię 
ku prostym rozwiązaniom 
ewentualnych dylematów. 
Zostaniesz obdarzony 
siłą woli i umiejętnością 
działania, a połączenie 
optymizmu z realizmem 
pomoże wykazać się har-
tem ducha i wytrwałością. 
Finanse – wszelkie decy-
zje dotyczące finansów 
podejmuj z większą niż 
zwykle ostrożnością. Praca 
– nie wszystko układa się 
tak, jak chcesz, ale zaufaj 
temu co się pojawia. Dom 
– wszystko powinno się 
układać po Twojej myśli. 
Miłość – wyluzuj się i nie 
słucha „dobrych rad”. Kar-
ta Tarota: Dwójka Buław – 
Możesz otrzymać prezent 
od losu. Twój los: naucz się 
korzystać z okazji. Dobra 
rada: Pamiętaj, że każda 
chwila jest bezcenna.

Ryby 
19.02 – 20.03

Los wzmocni 
Twoją intuicje 

i wymusi szybkie reakcje. 
Możliwe są zwroty w Two-
ich zamiarach i działa-
niach. Wielki potencjał 
Twojej siły wewnętrznej 
i wola działania pomogą 
Ci wprowadzić dobre i po-
trzebne zmiany. Finanse 
– bądź bardziej elastyczna 
w swoim postępowaniu 
i nie trzymaj się starych 
przyzwyczajeń. Praca – 
relacje ze współpracow-
nikami będą różnej, za-
chowaj spokój i skup się 
na swoich obowiązkach, 
a wszystko wróci do nor-
my. Dom – konsekwencja 
pomoże Ci zrealizować 
Twoje plany dotyczące 
domu. Miłość – zastanów 
się, czy warto upierać się 
przy swoim. Karta Tarota: 
Czwórka denarów/ otrzy-
masz nagrodę proporcjo-
nalna do włożonego wy-
siłku. Twój los: postaraj się 
ustalić konkretne plany 
na przyszłość. Dobra rada: 
Nie wszystko jest takim, 
jak się wydaje. 

HOROSKOP
 na GRUDZIEŃ 2018

Przygotowała Tarocistka Anitar, tel. 507 642 011
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Brązowa „Sparta” w Gdańsku. 
Puchar i przepustka do finału
Trzecie miejsce w gdańskim turnieju „BalticCup” zajęli piłkarze Uczniow-
skiego Klubu Sportowego „Sparta” Sycewice. Uzyskana lokata pozwoliła 
im cieszyć się z okolicznościowego pucharu i nagród, ale także wy-
walczenia przepustki do kolejnego etapu turnieju. Zmagania finałowe 
odbędą się w grudniu, a wezmą w nich udział, oprócz Polaków, również 
Anglicy, Niemcy, Ukraińcy i Czesi.

11 listopada klub Jaguar 
Gdańsk zorganizował turniej 
piłkarski, w którym rywalizo-
wali młodzi piłkarze z kilku 
województw. W trójmiej-
skich zawodach wystartował 
również Uczniowski Klub 
Sportowy „Sparta” Sycewice. 
Dwudniowe zawody dostar-
czyły wiele emocji i gorącego 
dopingu. 

- Po sobotnich elimina-
cjach, gdzie zespół „Sparty” 
rozegrał siedem spotkań, 
awansowaliśmy do finałowej 
,,Ligi Mistrzów". W turnieju 
finałowym Spartanie zano-

towaliśmy pięć zwycięstw 
i jedną porażkę, z Jaguaram 
Gdańsk 0-1, oraz zremisowa-
liśmy mecz z Gwardią Kosza-
lin – relacjonuje Ryszard Hen-
dryk, trener sycewickiego 
zespołu.

Jak się później okazało, 16 
punktów, jakie zgromadziła 
„Sparta”, uplasowało zespół 
z Gminy Kobylnica na trze-
cim miejscu. Piłkarze odebrali 
więc pamiątkowe medale 
i puchar za osiągnięte wyniki. 
Dodatkowo młodzi futboliści, 
prowadzeni przez trenera 
Hendryka, zapewnili sobie 

udział w kolejnej fazie turnie-
ju. Etap finałowy rozegrany 
zostanie w grudniu i będzie 
miał międzynarodowy cha-
rakter. Obok zespołów z Pol-
ski, zobaczymy także drużyny 
z Anglii, Niemiec, Ukrainy 
i Czech.

Skład : Paweł Maciejewski - 
br. Czyż Jan, Oskar Mazurek, 
Gniła Kacper, Oskar Rymusz-
ka, Hubert Hapka, Szymon 
Ignatowicz - król strzelców, 
Michał Mothe, Jan Korcipa, 
Dawid Jankowski, Filip Jasiń-
ski, Adrian Grodzki.

Kobylnica Cup. II edycja 
wyjątkowego turnieju za nami
W sobotę, 10 listopada 2018, w hali sportowej Szkoły Podstawowej 
w Kobylnicy odbyła się II edycja turnieju piłkarskiego, którego głów-
nym celem, oprócz promocji zdrowego stylu życia, było upamiętnienie 
100-lecia odzyskania przez Polskę Niepodległości. Imprezę patronatem 
objął Wójt Gminy Kobylnica Leszek Kuliński.

W turnieju udział wzięli 
chłopcy z roczników 2009 – 
2010 oraz dziewczynki z rocz-
nika 2007. Oprawa wydarze-
nia – biało – czerwone flagi, 
odśpiewanie hymnu przez 
młodych zawodników, ich 
trenerów, rodziców i innych 
uczestników, sprawiła, że im-
preza miała niepowtarzalny 
charakter. 

W turnieju udział wzięło 
10 drużyn, a emocji w trakcie 
rozgrywek nie brakowało. Za-
wodnicy walczyli zawzięcie 

do samego końca. Finalnie 
I miejsce w turnieju zajęła 
drużyna Pomorskiej Aka-
demii Piłkarskiej „Grasz”, II 
miejsce zajęła drużyna Start 
Miastko, III miejsce - Gryf 
Słupsk, IV - Garbarnia Kępice.

Wydarzenie poprowadził 
Józef Konecki (FK Oldbo-
je Słupsk), a organizatorem 
był Norbert Kazimierczak – 
Prezes Akademii Piłkarskiej 
„Słupia” Kobylnica. Obecna 
również była Dyrektor Szkoły 
Podstawowej w Kobylnicy – 

Ewa Solnikowska.
Dzieci mogły liczyć na duże 

wsparcie i doping ze strony 
rodziców. To oni jako najwier-
niejsi kibice swoich pociech 
bardzo mocno włączyli się 
w przygotowania i sam prze-
bieg imprezy – zorganizo-
wali domowy poczęstunek, 
zadbali o dekorację i klimat 
turnieju.

Fot. Anna Gawron / Paweł 
Brzyski

Emocje pod siatką. Do Kobylnicy zjechało blisko 150 zawodniczek
17 listopada w Kobylnicy odbył się Ogólnopolski Turniej Minisiatkowki dziewcząt o Puchar Wójta Gminy Kobylnica. Do rywalizacji przystąpiło blisko 150 
zawodniczek z 13 klubów z województwa pomorskiego i zachodniopomorskiego. 

Grano w dwóch kategoriach 
wiekowych. Dziewczynki z rocz-
nika 2008 i młodsze rywalizowały 
w "dwójkach", natomiast dziew-
czynki z rocznika 2007 i młodsze ry-
walizowały w "trojkach". W 6 godzin 
rozegrano blisko 250 spotkań na 8 
boiskach przygotowanych do mini 
gier. W obydwu kategoriach grały 
po 24 drużyny. W turnieju wystąpiły 
takie kluby jak: UKS Piast Kobylnica, 
UKS Barnim Goleniów, UKS Jasieniak 
Gdańsk, AS Trefl Gdańsk, Gdyńska 
Akademia Siatkówki, SPS Lębork, 
Stocznia Darłowo, UKS Suchanik 
Gdańsk, UKS Reda Ciechocino, SP 
Pępowo, SP 18 Koszalin, SP 8 Słupsk, 
UKS Libero Łebień. 

- Bardzo dobry występ zanotowa-
ła nasza etatowa "trójka" w składzie 
Nikola Łukomska, Kinga Jęchorek, 
Ola Próchniak, Wiktoria Kiziukie-
wicz, która zajęła w całym turnieju 
wysokie 3 miejsce. Jednego małego 
punktu zabrakło naszej pierwszej 
"dwójce" w składzie Jadzia Guzew-
ska i Zuzia Kosińska do medalu 

i ostatecznie dziewczyny zajęły 4. 
miejsce w turnieju. Para Michalina 
Kuśmierczyk, Agata Nadiak zajęła 9. 
miejsce, a Nadia Malinowska i Mar-
celina Dulny 11. miejsce. Bardzo 
cieszy świetny wynik naszych trzech 
młodszych dziewczynek z rocznika 
2009, Julia Borysiewicz, Ola Paruzel 
i Julia Skorupska w swoim debiucie 
uplasowały się na wysokim 13 miej-
scu.   Pozostałe pary zajmowały dal-
sze miejsca – relacjonuje Michał Hu-
zarski, trener UKS Piast B Kobylnica.

W kategorii " trójek " dwa pozo-
stałe zespoły z Kobylnicy zajmowały 
dalsze miejsca. Najbardziej jednak 
cieszy duża liczba naszych zawod-
niczek bioràcych udział w turnieju, 
ponad 20 oraz fakt, że bardzo duża 
liczba rodziców wspólnie spędziła 
sobotni dzień z dziećmi na hali. 

W uroczystym zakończeniu tur-
nieju wziął udział Wójt Gminy Ko-
bylnica, Leszek Kuliński oraz v-ce 
Dyrektor SP w Kobylnicy, Katarzyna 
Butkiewicz. 

Organizatorem turnieju był UKS 

Piast B, w przygotowaniu i przebie-
gu turnieju udział wzięli nauczyciele 
wychowania fizycznego z Kobylnicy. 
Na dużą pochwałę zasługuje praca 
wolontariuszy, bez których tak duża 
impreza nie mogłaby się odbyć.  

Klasyfikacja końcowa: 

Kategoria "dwójek" 
1. UKS Jasieniak Gdańsk I, 
2. As Trefl Gdańsk I, 
3. UKS Barnim Goleniów I, 
4. UKS Piast Kobylnica I, 
5. Gdyńska Akademia Siatkówki I, 
6. UKS Reda Ciechocino I. 

Kategoria " trójek ": 
1. UKS Barnim Goleniów I, 
2. SP Pępowo I, 
3. UKS Piast Kobylnica I, 
4. UKS Pępowo II, 
5. AS Trefl Gdańsk I, 
6. SP 18 Koszalin I.


